
ROZHOVOR
Kapelu GMH už jste jistě 
zaregistrovali. Jak se par-
tička, kterou uvidíte třeba 
na Sousedské, dala dohro-
mady? A jaké má plány?
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ŠKOLY
Jaké novinky budou školá-
ky čekat po návratu do la-
vic? A jak postupuje budo-
vání nadstavby nad krčkem 
ZŠ Sokolovská?
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MAJÁK
Areál zámku se v říjnu na 
jeden večer promění v zá-
meckou zahradu zázraků. 
Postará se o to světelný 
Festival Maják!
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Proměna ulice Víta Nejedlého v upravený 
bulvár začala, potrvá dva roky

prázdniny, rAdOST
A pOrOzUMEnÍ

Vážení Hradišťáci, 
po měsíční prázdninové odmlce dostáváte do rukou opět Kamelot. Vě-

řím, že jste si dovolené užili, opravdu si odpočinuli a že se vám podařilo 
vymanit se na chvíli z každodenní rutiny. 

Hradiště ale o prázdninách určitě neodpočívalo, alespoň co se staveb-
ního ruchu týče. Jako o život se pracovalo ve všech školních budovách. Se 
stavebníky jsme se snažili udělat vše pro to, aby, až otevřete toto vydání 
zpravodaje, už mohli do škol v Sokolovské i Studentské normálně docházet 
žáci. Investice, které jsme pro letošní rok naplánovali, byly rozsáhlé, a tak 
budou některé věci ještě ne zcela hotové nebo provizorní. To jsme ale věděli 
předem - ne vše se dalo stihnout přes prázdniny. Věřím, že omezení výuky 
potrvají už jen krátce. Za nasazení bych chtěl poděkovat vedle zhotovitelů 
také pracovníkům obou škol, kteří poslední dny před začátkem školního roku 
finišovali s úklidem a připravovali zahájení výuky v komplikovaných podmín-
kách.

Komplikuje se nám opět také dopravní situace v Hradišti. Osm let jsme 
připravovali rekonstrukci ulice Víta Nejedlého a po náročných peripetiích za-
čaly práce v polovině srpna. Chci vás, Hradišťáci, požádat, abyste si uvolně-
ní načerpané o dovolených s sebou vzali za volanty svých aut. Rekonstrukce 
nejdůležitější ulice ale pochopitelně znamená problémy v jakémkoli městě. 
Letos bude provedena část ulice od kruhového objezdu po ulici Čsl. armá-
dy, a to v obou směrech. Po zimě bude stavební firma pokračovat směrem  
k náměstí. Stavba znamená velký zásah do dopravy a bude si od nás všech 
žádat velkou porci trpělivosti. Prosím vás o ni, výsledek bude stát za to.

Na závěr jedna pozitivní zpráva. Stavba mostu přes Jizeru na Klášter 
pokračuje dle harmonogramu a v prosinci už budeme po mostě jezdit.

Užívejte si konce léta. Sejdeme se na Sousedské!

Jiří Plíhal, starosta města

INZERCE

V pondělí 12. srpna odstartovala 
první etapa rekonstrukce ulice Víta 
Nejedlého v úseku od kruhového 
objezdu u Lidlu po křížení s ulicí Čsl. 
armády. Silnice zůstane po celou 
dobu stavby 1. etapy jednosměrně 
průjezdná. Aktuálně je třeba s ome-
zením počítat do konce roku – dále, 
vzhledem k postupu prací a klimatic-
kým podmínkám, i přes zimu.

Ulice Víta Nejedlého slouži-
la před vybudováním dálnice jako 
hlavní tranzitní komunikace, kterou 
proudila veškerá doprava ve směru 
na Turnov a Liberec. To je i dnes  
z jejího charakteru patrné. Šíře vo-
zovky je výrazně naddimenzovaná, 
ulice je koncipována primárně pro 
automobilovou dopravu a pro pěší 
a cyklisty uliční prostory nevytvářejí 

příjemné prostředí. Cílem nadchá-
zející rekonstrukce, kterou realizuje 
společně město (uliční prostory)  
a Krajská správa a údržba komuni-
kací Středočeského kraje (vozovka), 
je toto změnit a vytvořit upravený 
městský bulvár, jenž bude důstoj-
ným vstupem do města.

„Ulice má dnes poměrně ne-
vzhlednou podobu 15 metrů asfaltu. 
Její povrch je navíc ve střední části 
výrazně vypouklý. Půjde tak o další 
fázi kultivace veřejného prostoru,“ 
uvádí starosta Jiří Plíhal.

Ve dvou etapách dojde ke 
srovnání výškového profilu vozovky  
a jejímu opatření novým povrchem, 
k jednoznačnému vymezení jízdních 
pruhů a parkovacích ploch, aby ne-
docházelo k blokování výhledů do 

křižovatek, k obnově chodníků, kte-
ré budou kompletně bezbariérové,  
k modernizaci osvětlení přechodů  
a výsadbě nové zeleně. Předmětem 
celé investiční akce je úsek v délce 
jednoho kilometru. Dodavatelem 
stavby v hodnotě 60 milionů korun je 
společnost SaM silnice a mosty a.s. 
z České Lípy.

Letos budou práce probíhat do 
31. prosince. Nejprve v jednom pru-
hu, následně ve druhém. Po celou 
dobu bude úsek průjezdný směrem 
na náměstí, zachovány budou vjez-
dy k čerpací stanici a Penny marke-
tu. Vzhledem k tomu, že jako první 
přichází na řadu pruh ve směru do 
města a sousední uliční prostory, 
bude možné z ulic K Vořechu, Dukel-
ská a Čsl. armády na Víta Nejedlého 

najet, v opačném směru to možné 
nebude. Křížení Víta Nejedlého  
s ulicemi Ivana Olbrachta a Haranto-
va budou neprůjezdná obousměrně. 
Až se práce přesunou do druhého 
pruhu, situace se otočí.

Co se týče přechodu pro chodce 
mezi Penny marketem a Dukelskou 
ulicí, ten bude vyznačen a posouván 
v koordinaci s postupující stavbou.

Rekonstrukce ulice Víta Nejed-
lého měla být původně zahájena už 
letos na jaře, vítěz výběrového řízení 
však odstoupil od podpisu smlouvy, 
což zahájení stavby mírně zpozdilo. 
Kompletní stavba potrvá dva roky, 
hotovo by mělo být na jaře 2026.

Martin Weiss

INZERCE

ˇ

V 1. etapě rekonstrukce proběhne úprava ulice v úseku od kruhového objezdu u Lidlu po křižovatku s ulicí Čsl. armády.
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY MĚSTA

SEDM ŠKOLNÍCH UČEBEN SE DOČKÁ NOVÝCH INTERAKTIVNÍCH 
TABULÍ

Zrekonstruované třídy na ZŠ Sokolovská i ZŠ Studentská budou vy-
baveny novými interaktivními tabulemi. Ty dodá společnost VMS Vision  
z Boskovic za bezmála 700 tisíc Kč bez DPH. Radní dodavatele potvrdili 
na základě doporučení hodnotící komise.

VÝZVA PĚŠKY DO ŠKOLY SE BUDE LETOS OPAKOVAT, PŘISPĚL 
NA NI NFŠA

Po úspěchu prvního ročníku výzvy Pěšky do školy, která usilovala  
o to, aby žáci místních škol změnili své návyky a začali ve větší míře 
docházet do školy pěšky, zaznamenali organizátoři mnoho hlasů volají-
cích po opakování akce. Výzva se tak bude letos na podzim opakovat. 
Nadační fond Škoda Auto ji podpořil 50 tisíci korunami.

SDÍLENÁ KOLA BUDE NADÁLE ZAJIŠŤOVAT NEXTBIKE. MĚSTO 
VÝRAZNĚ UŠETŘÍ

Vítězem společného tendru na dodavatele sdílených jízdních kol, kte-
rého se vedle Mnichova Hradiště účastnila například Mladá Boleslav, Kos-
monosy nebo Jemníky, se stal dosavadní dodavatel služby, společnost 
Nextbike. I v příštích třech letech tak budou v ulicích k vidění modro-bílá 
kola, na nichž je možné si zkrátit cestu. Vzhledem k tomu, že na základě 
nových smluvních podmínek se cena za službu určuje dle provedených 
výpůjček, město by mělo za sdílená kola ročně vydat asi 100 tisíc korun, 
a výrazně tak ušetřit. 

OKOLNOSTI SI VYŽÁDALY ZMĚNU PROJEKTU OPRAVY SILNICE 
NA SYCHROVĚ

Město připravuje zajištění místní komunikace na Sychrově, kde vli-
vem nestabilního podloží dochází k degradaci silnice. Projekt původně 
počítal se zajištěním komunikace pomocí vrtaných pilotů. Vzhledem  
k tomu, že vrtací soupravu není možné v úseku využít, proběhne zajištění 
svahu nad i pod komunikací jiným způsobem. Realizace proběhne v le-
tošním roce. Oprava samotné silnice proběhne v příštích letech. 

KNIHOVNA ZÍSKALA NA NOVÉ VYBAVENÍ 150 TISÍC KORUN
Městská knihovna získala v poslední době dvě dotace. S finančním 

přispěním Středočeského kraje byl realizován projekt „Vybavení Městské 
knihovny v Mnichově Hradišti mobiliářem, výpočetní technikou a knihov-
nickým systémem pro práci s veřejností“, necelých 80 tisíc Kč knihovna 
získala z Programu rozvoje venkova na pořízení pojízdných regálů.

ZASTUPITELSTVO PROJEDNÁ ROZPOČTOVÝ VÝHLED
Radní projednali střednědobý rozpočtový výhled na roky 2025 až 

2029 a jeho schválení doporučili zastupitelům. Rozpočtový výhled je po-
mocným nástrojem, který obsahuje souhrnné základní údaje o příjmech 
a výdajích, zejména o dlouhodobějších závazcích a pohledávkách, o fi-
nančních zdrojích a potřebách dlouhodobě realizovaných záměrů. Zastu-
pitelstvo se jím bude zabývat na svém zářijovém zasedání.

Podzámčí už osvětlují nové úsporné lampy, 
letos jich bude vyměněno více než čtyři sta
Velká modernizace městského 
veřejného osvětlení právě začala.  
V rámci letošní etapy dojde k po-
stupnému nahrazení 435 svítidel, 
což představuje asi čtvrtinu všech 
světelných bodů ve městě, novými 
LED světelnými zdroji. Od moder-
nizace veřejného osvětlení si město 
slibuje zejména výraznou úsporu 
elektrické energie i snížení světelné-
ho smogu.

Dodavatelem letošní etapy je 
společnost Eltro Šťastný, která se 
pustila do práce. V podzámčí už 
jsou výsledky patrné. Výměna bude 
pokračovat až do konce listopadu. 
Konkrétně půjde například o ulice 
Turnovská, Lidická, Hřbitovní, Na 
Kamenci, Poříčská, Studentská, 
Máchova, Nad Parkem, Svatoplu-
ka Čecha, Havlíčkova nebo ulice  
5. května, Okružní, Školní a Jablo-
ňová ve Veselé. Probíhající výměna 
přijde město na 5,6 milionu Kč, 4 

miliony Kč pokryje dotace. Náklady 
na modernizaci by se měly vrátit 
do dvou let, neboť výměna svítidel 
bude znamenat více než 50procent-
ní úsporu energie. Aktuálně město 
ročně prosvítí přes 600 MWh. Pláno-

vaná úspora by měla dosahovat 40 
MWh ročně.

S výměnou svítidel a úsporou 
energie souvisí ještě jedna důležitá 
změna. Tou je programované stmí-
vání světel, které nová svítidla na 

rozdíl od starších lamp umožňují. Na 
hlavních komunikacích budou světla 
zářit s plnou intenzitou od zapnutí 
do 23 hodin, mezi 23. a 5. hodinou 
ranní bude světelný tok omezen na 
60 %, od 5. hodiny do času vypnu-
tí bude intenzita opět stoprocentní.  
V ostatních ulicích bude světelný 
tok stoprocentní od času zapnutí do 
21 hodin, mezi 21. a 23. dojde ke 
snížení intenzity na 70 %, mezi 23.  
a 5. hodinou ranní bude světlo svítit 
pouze na 45 %, od 5. do 6. hodiny 
začne intenzita opět stoupat na 70 
% a teprve po 6. hodině bude opět 
světlo svítit s plnou intenzitou. Toto 
opatření přispěje k úspoře elektrické 
energie i ke snižování světelného 
smogu.

Postupná výměna svítidel bude 
v příštích letech pokračovat dalšími 
etapami.

Martin Weiss

Dotační program města má novou osu podpory, 
pomůže zefektivnit nakládání s dešťovou vodou
Dotační program města není třeba 
obsáhle představovat. Město jeho 
prostřednictvím pomáhá už od roku 
2016 financovat rozličné akce pro 
veřejnost, činnost místních spolků 
či sportovních klubů nebo inves-
tiční projekty, které realizují místní 
spolky, organizace či fyzické osoby, 
které již obdržely dotační podporu 
od jiného územněsprávního celku, 
svazu nebo nadace. V letošním roce 
došlo k rozšíření dotačního progra-
mu o zcela novou osu podpory –  
o oblast životního prostředí. Město 
se zavedením nové možnosti kon-
krétně snaží motivovat majitele ne-
movitostí k udržitelnému nakládání  
s dešťovými vodami.

„Čísla hovoří jasně. Míra zpev-
něných ploch ve městě je vysoká, 
přívalové deště jsou častější a in-
tenzivnější, a tak stále častěji hrozí 
přeplnění kanalizačních stok. Město 
ve svých projektech rekonstrukcí 
ulic jde s dobou a nepropustné plo-
chy omezuje nebo se snaží dešťové 
vody zasakovat in-situ, tedy v mís-
tě spadu. Z hydrotechnické studie 
Přemyslovy ulice vyplynulo, že po-
lovina srážkových vod odtékajících 
do kanalizačního systému pochází 
ze soukromých pozemků – střech 
a zpevněných ploch podél ulice. 
Změna klimatu je evidentní a my se 
jí musíme přizpůsobit,“ uvádí mís-
tostarosta Jan Mareš a připomíná 

problém, s nímž se při vydatných 
deštích potýká zejména jihozápadní 
část města. Přetečení kanalizace 
znamená problém jak pro provozo-
vatele kanalizace, společnost Vodo-
vody a kanalizace Mladá Boleslav, 
tak pro obyvatele níže položených 
částí města v okolí ulic Dvořákova, 
Smetanova, Obránců míru, Jirás-
kova, Lidická a U Trati, kde se po 
přívalových srážkách potýkají se 
zaplavováním sklepů.

Na základě spolupráce se stu-
dentkou fakulty stavební ČVUT, 
která se možnostmi řešení této situ-
ace zabývala v rámci své diplomové 
práce, dostalo město několik návrhů, 
jak postupovat. Součástí změny k 
lepšímu přitom může být každý maji-
tel nemovitosti.

Místo zkapacitňování kanalizace 
zapojení majitelů nemovitostí

Nejjednodušším, nejefektivněj-
ším, ale také nejlevnějším řešením 
by bylo, pokud by se zvýšil počet 
lidí, kteří likvidují dešťové vody na 
vlastních pozemcích. To znamená 
těch, kteří vodu z vlastních objektů 
jímají a následně využívají například  
k zalévání, zjednodušeně těch, je-
jichž okapní svody neústí na ulici 
nebo do kanalizační přípojky. Nej-
dražší variantou by naopak bylo 
finančně náročné zkapacitnění 

jednotné stokové sítě, což by si vy-
žádalo rozkopání řady komunikací 
a výměnu potrubí za nové s větším 
průměrem. To by však znamenalo, 
že čistička odpadních vod nebude 
stačit velké množství přitékajících 
odpadních vod přečišťovat a bude 
je muset přepouštět přímo do Jizery. 
To však znamená dle novely Vodní-
ho zákona povinnost platit poplatek 
za vypouštění odpadních vod do vod 
povrchových, a v důsledku tak dru-
hotné zdražení stočného. Město se 
rozhodlo jít první cestou a pokouší 
se veřejnost motivovat k efektivnímu 
nakládání s dešťovou vodou pro-
střednictvím příspěvku z dotačního 
programu. Ten může činit až 20 tisíc 
Kč.

První vlaštovku město zazna-
menalo už v červnu. Majitelka nemo-
vitosti provedla nevelké úpravy na 
okapovém systému, ke kterému při-
dala kubíkovou IBC nádrž, následně 
požádala o dotaci z rozpočtu města 
a získala 5400 Kč. Další zájemci 
už na opatřeních rovněž pracují  
a o příspěvek mohou žádat kdy-
koliv ve druhé půli roku. Nutno po-
dotknout, že náklady na potřebná 
opatření nemusí být vůbec vysoké 
– v mnoha případech bude stačit 
přespádování okapů a vybudování 
akumulační nádrže či zasakovacího 
poldru.

Jak zažádat o podporu?
Žadatelem o podporu může 

být majitel nemovitosti, buď fyzická 
osoba, případně právnická osoba, 
která ve městě vykonává veřejně 
prospěšnou činnost. Žadatel sepíše 
jednoduchou žádost, popíše prove-
dená opatření, připojí fotodokumen-
tace stavu před a popis nebo nákres 
opatření a především uvede, z jak 
velké plochy bude dešťovou vodu 
odvádět - příspěvek činí 200 Kč na 
metr čtvereční plochy.

„Jímání a pozdější využívání 
dešťové vody dává smysl jak ekolo-
gicky, tak ekonomicky. „Čistá voda“ 
jednoduše nemá končit v kanále. 
Zároveň, pokud se nám podaří před-
cházet přeplňování jednotné stoko-
vé sítě, bude to znamenat rovněž 
menší náklady pro provozovatele 
kanalizace, což se bude pozitivně 
promítat do ceny stočného,“ dodává 
místostarosta Mareš.

Zájemci budou mít možnost 
dozvědět se víc o nové ose podpory  
v rámci dotačního programu na ve-
řejném setkání k řešení ulic Sme-
tanova, Žižkova a Ivana Olbrachta, 
které je předběžně plánované na 
letošní září. V případě zájmu se 
mohou rovněž obracet přímo na 
místostarostu Mareše, který je ve 
věci dotačního programu města kon-
taktní osobou.

Martin Weiss

Nový vůz městské policie zvýší akceschopnost jednotky
Vozový park městské policie se  
v červnu rozšířil o druhý vůz. Ved-
le služebního vozu ŠKODA Octavia 
mají strážníci nově k dispozici osob-
ní automobil ŠKODA Karoq 1,5 TSI. 
Pořízení nového vozu jednak spadá 
do dlouhodobé snahy města o zlep-
šování zázemí a vybavení jednotky, 
druhý vůz rovněž přispěje k její větší 
akceschopnosti.

Další vůz se bude hodit při do-
hledu nad velkými městskými akce-
mi, při cestách strážníků na školení 
nebo v momentech, kdy je jedno 
služební vozidlo v terénu, například 
na kontrole místních částí, a je třeba 
vyrazit k události hlášené ve městě. 
Pořízení nového automobilu rovněž 
zapadá do zmiňované modernizace 

jednotky. V poslední době prošla 
rekonstrukcí služebna městské po-
licie, probíhá modernizace a rozší-

ření kamerového systému (v červnu 
město pořídilo nový server s umělou 
inteligencí za 425 tisíc Kč a novou 

kameru na náměstí za 90 tisíc Kč), 
nyní byl do provozu uveden nový 
vůz. Všechny tyto vymoženosti při-
spívají k dobrému jménu jednotky, 
což se pozitivně promítá do jejího 
personálního obsazení – od 1. října 
má městská policie po čtyřech letech 
plný stav.

Nový automobil s benzínovým 
motorem o výkonu 110 kW je v bílé 
barvě, je opatřený polepy se znakem 
Městské policie Mnichovo Hradiště  
a oproti standardním sériovým vo-
zům je navíc vybaven majáky. Městu 
jej dodal Autokomplex Menčík a.s. 
za 496 tisíc Kč. Dodatečný nákup  
a montáž majáku přišly na dalších 
80 tisíc Kč. 

 Martin Weiss

Za oběť bouřce padl mimo 
jiné i třicetimetrový topol
Vedle hasičů, kteří po bouřkách  
v první polovině července mimo jiné 
opakovaně mířili k popadaným vět-
vím i několika desítkám polámaných 
či vyvrácených stromů, se v dalších 
dnech popadanými stromy zabývali 
také zaměstnanci firmy Těžex, která 
se stará o údržbu městské zeleně.

Dobrá Voda, Hoškovice, Hně-
vousice, Veselá i Mnichovo Hradiš-
tě. Tam všude vzhledem k silnému 
větru, který doprovázel bouřky, pa-
daly stromy. Někde šlo dokonce o 

majestátní kusy – ve Lhoticích se u 
rybníka k zemi poroučel třicetimet-
rový topol. Těžex tak na několik dní 
vyměnil sekačky a motorové kosy za 
motorové pily. 

Za urychlené odklizení popa-
daného a polámaného dřeva patří 
Těžexu dík. Náklady na likvidaci 
následků červencových bouří se 
včetně nákladů na úklid provedený 
Compagem vyšplhaly na takřka 300 
tisíc Kč.

Martin Weiss

Letošní etapa modernizace osvětlení byla zahájena v podzámčí.

Za zámkem vzniká park, 
na který se čekalo roky
Ve vnitrobloku mezi ulicemi Hradec-
ká, K Arnošticům, Podolská a Jizer-
ská v Hněvousicích, tedy v 5. etapě 
výstavby za zámkem, začíná vznikat 
dlouho očekávaný parčík. Za jeho 
návrhem stojí firma ZAHRADNICKÝ 
SERVIS s.r.o., která park rovněž re-
alizuje. 

Jedná se o výsledek jednání 
mezi městem, Nadačním fondem 
ŠKODA AUTO a developerem, kte-
ří se domluvili na tom, že každá ze 
zaangažovaných stran se bude na 
parku podílet jedním milionem ko-
run. V letošním roce vznikne park s 

piknikovou zónou. 
Hotovo by mělo být do konce 

letošního listopadu. V dalších letech 
se očekává vybudování herní zóny  
s herními prvky pro děti dle iniciativy 
developera a místních obyvatel.

Práce se aktuálně opět rozbíhají 
také v parku obklopujícím kašnu ve 
svahu pod zámkem. Tady proběhne 
do konce roku stavba schodiště, jež 
propojí Arnoldovu ulici s cestou pod 
zámeckou zdí, oprava zmíněné ces-
ty a úprava zeleně.

Martin Weiss
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Léto ve školách: rekonstrukce i stavba nových tříd

V Řadové a Na Průhonu 
bude v půli září hotovo
Se stavební společností COLAS CZ 
specializující se na dopravní stavby 
podepsalo město smlouvu na opra-
vu povrchů hned několika místních 
komunikací. První, silnice vedoucí  
z Nákladní ulice kolem areálu HBPO 
a kynologického cvičiště navazující 
na Husovu alej, už je hotová. Nový 
povrch tu byl realizován v květnu. 
Další dotčenou komunikací je Or-
lická ulice v Hněvousicích vedoucí 
k hněvousickému statku. Tady by 
mělo být hotovo do konce září. Od 
15. srpna probíhá obnova povrchů 
vozovky v ulicích Řadová a Na 
Průhonu, po nichž bude totéž po-
kračovat ve Větrné, která původně 
součástí zakázky nebyla a byla do 

ní zařazena až dodatečně vzhledem  
k příznivým cenám nabídnutých do-
davatelem.

V Řadové a Na Průhonu se 
zhotovitel pustil do práce 15. srpna. 
Předmětem zakázky je odfrézování 
svrchní vrstvy vozovky, přeložení sil-
ničních obrub, oprava podkladních 
vrstev v místech, kde to bude nutné, 
a položení nové svrchní vrstvy asfal-
tového betonu. 

Náklady na celou stavbu činí 6,2 
milionu korun včetně DPH. V ulicích 
Řadová a Na Průhonu by mělo být 
hotovo do 15. září, následně proběh-
ne obnova ve Větrné ulici.

Martin Weiss

Volby do zastupitelstev 
krajů a třetiny senátu
Po volbách do Evropského parla-
mentu nás v září čekají další volby. 
Tentokrát do krajských zastupi-
telstev a také třetiny senátu. Mezi 
volební obvody, kde budou voliči 
vybírat nové senátory, patří také 
Mladoboleslavsko a Turnovsko.

Volby se odehrají v pátek 20. 
a v sobotu 21. září. V pátek budou 
volební místnosti otevřeny od 14 do 
22 hodin, v sobotu pak od 8 do 14 
hodin. Právo volit má každý plnoletý 
občan ČR. 

Volič, který se nebude moci 
v době konání voleb dostavit do 
svého volebního okrsku, ve kterém 
je veden ve voličském seznamu, 
může požádat o vydání voličského 
průkazu. Žádost je třeba doručit 
příslušnému úřadu nejpozději sedm 
dní před volbami, tedy do 13. září do 
16 hodin. S voličským průkazem lze 
volit v kterémkoliv volebním okrsku v 
územním obvodu příslušného kraje, 
v případě občanů Mnichova Hradiště 
tak kdekoliv ve Středočeském kraji. 
V případě senátních voleb v kte-
rémkoliv okrsku obvodu č. 38 (okres 
Mladá Boleslav).                              

Pro volby do zastupitelstva kraje 

obdrží volič sadu hlasovacích lístků 
a šedou úřední obálku o velikosti 
A4. V prostoru určeném k úpravě 
hlasovacích lístků může vložit ma-
ximálně jeden hlasovací lístek, na 
kterém může přitom zakroužková-
ním pořadového čísla nejvýše u čtyř 
kandidátů vyznačit přednostní hlasy. 
Jiné úpravy nemají na posuzování 
hlasovacího lístku vliv. Do Zastupi-
telstva Středočeského kraje budou 
voliči vybírat z 16 zaregistrovaných 
kandidátních listin politických stran, 
politických hnutí a koalic. 

Pro volby do senátu obdrží vo-
lič sadu hlasovacích lístků a žlutou 
úřední obálku o velikosti A5. V pro-
storu určeném k úpravě hlasovacích 
lístků může vložit maximálně jeden 
hlasovací lístek pro vybraného kan-
didáta. Ve volebním obvodu senátu 
č. 38 budou voliči vybírat z následu-
jících kandidátů: Jiří Kobza (SPD), 
Ondřej Lochman (STAN), Raduan 
Nwelati (ODS), Václav Ort (Jasný 
Signál Nezávislých), Lukáš Nozar 
(Sociální demokracie), Jana Krum-
pholcová (Strana zelených) a Igor 
Karen (ANO).

Martin Weiss

Jan Nepomucký je zpět ve Veselé, kopie sochy světce 
se dočkala nové hlavy, originál už je zpět v lapidáriu 
Jan Nepomucký je jedním z nejčas-
těji zobrazovaných českých svatých 
a zemských patronů. Jeho socha 
shlížela už od roku 1736 také na 
Veselou, a to až do druhé půle 20. 
století, kdy byla přemístěna do zá-
meckého lapidária. Místní si v roce 
2013 návrat sochy, jež je sbírkovým 
předmětem městského muzea, vy-
žádali a od města získali příslib, že 
nechá zhotovit kopii, aby originál dál 
netrpěl povětrnostními vlivy.

Práce na kopii sochy započaly  
v roce 2023. Rada města se rozhod-
la pro nákladnější variantu a před 
cementovým výduskem dala před-
nost vytvoření nového, trvalejšího 
díla z bloku pískovce. V listopadu si 
akademický sochař Martin Kulhánek 
sochu odvezl do své kolínské dílny, 
kde začal pracovat na kopii. Práce 
trvaly několik měsíců. Autor vytvořil 
povedenou faksimilii, a to včetně 
nové hlavy. Originál sochy je totiž 

torzem – hlava veselského Jana Ne-
pomuckého se nedochovala a torzo 
bylo po své opětovné instalaci na 
konec Veselé v roce 2013 doplněno 
hlavou, která neměla úplně vhodné 
proporce a navíc nepřiléhala doko-
nale na trup. Novou hlavu vytvořil 
sochař na základě studia děl vy-
tvořených v kosmonoské sochařské 
dílně rodiny Jelínků, kde byl vytesán 
i veselský svatý.

Před návratem Jana Nepomuc-
kého na místo, kde z Veselé vybíhá 
silnice na Bakov, došlo po domluvě 
s památkáři k úpravě podstavce so-
chy, jeho celkové restauraci a také  
k úpravě okolí. Prostranství na okraji 
Veselé se někdejší půvab vrátil na 
sklonku letošního června. Originál 
sochy se následně vrátil do zámec-
kého lapidária.

Martin Weiss

EKOD získal další dotaci pro jednodušší třídění odpadu!
Dobrovolný svazek obcí EKOD 
pokračuje v úspěšném zlepšování 
odpadového hospodářství a získal 
další významnou dotaci, která přine-
se obyvatelům jednodušší a efektiv-
nější třídění odpadu.

DSO EKOD byl založen v roce 
2017 s cílem spolupráce mezi obce-
mi v oblasti odpadového hospodář-
ství. Dnes má tento svazek 16 členů, 
mezi nimiž jsou obce i města. DSO 
EKOD je také zakladatelem svozo-
vé společnosti EKOD Servis, s.r.o., 
která zajišťuje svoz odpadů a další 
služby dle potřeb jednotlivých obcí.

Jedním z klíčových úkolů DSO 
EKOD je získávání dotací z Evrop-
ské unie na společné projekty, které 
členským obcím přinášejí mnoho 
výhod. Již v roce 2020 získal DSO 
EKOD významnou dotaci na zave-
dení systému door-to-door (třídění 
odpadu přímo u domů), nákup ná-

dob na tříděný odpad, včetně velko-
objemových kontejnerů pro sběrné 
dvory a bioodpad. Tento projekt měl 
celkovou hodnotu téměř 12 milionů 
Kč.

Díky této dotaci mohly některé 
obce úspěšně zavést systém třídě-
ní odpadu přímo v domácnostech, 
což vedlo ke zvýšení míry třídění 
a snížení množství směsného od-
padu, za což některé obce získaly 
regionální i nadregionální ocenění. 
Spokojenost členských obcí s tímto 
systémem se rychle rozšířila a přilá-
kala do DSO EKOD další obce, která 
chtějí tento efektivní způsob třídění 
odpadu zavést také.

Třídění odpadu je nesmírně 
důležité pro ochranu životního pro-
středí. Správné třídění umožňuje 
recyklaci materiálů, které by jinak 
končily na skládkách nebo ve spa-
lovnách. Recyklace snižuje spotřebu 

surovin, šetří energii a snižuje emise 
skleníkových plynů. Každý správně 
vytříděný kus odpadu představuje 
malý, ale důležitý krok k udržitelnější 
budoucnosti.

Na základě úspěchů z před-
chozích let připravil DSO EKOD 
další žádost o dotaci z Operačního 
programu životního prostředí na 
rozšíření systému door-to-door do 
nových obcí (Nový Bor a Okna) a na 
doplnění nádob a velkoobjemových 
kontejnerů v již zapojených obcích. 
Přestože byl velký přetlak žádostí  
a mnoho z nich nebylo schváleno, 
náš projekt ve výši cca 5 milionů Kč 
byl úspěšný.

Projekt s názvem „DSO EKOD 
– Systém odděleného sběru ma-
teriálově využitelných odpadů –  
II. etapa“ bude realizován za pod-
pory dotace z OPŽP. Do projektu se 
zapojily obce Bezděz, Doksy, Dubá, 

Chorušice, Jestřebí, Mnichovo Hra-
diště, Nový Bor, Okna, Velenice  
a Zákupy. V současné době probíhá 
výběrové řízení na dodavatele, při-
čemž nádoby by měly být k dispozici 
jednotlivým obcím v posledním čtvrt-
letí letošního roku.

Tento úspěch potvrzuje, že 
společné úsilí a spolupráce obcí 
pod hlavičkou DSO EKOD přináší 
konkrétní a pozitivní výsledky. A při-
pravujeme pro obce další společné 
projekty, konkrétně zavedení vrat-
ných kelímků na kulturní akce, ale  
o tom zase příště. 

Třídění odpadu je nejen ekolo-
gicky odpovědné, ale také ekono-
micky výhodné pro obce i jednotlivé 
domácnosti. Pojďme společně pra-
covat na čistší a zelenější budouc-
nosti!

Eva Burešová, manažerka 
DSO EKOD

Kdy jindy provádět větší údržbu  
a realizovat investice do školských 
budov než během prázdnin, kdy jsou 
školní lavice prázdné. Vedle řady 
drobnějších projektů zahájilo město 
v létě i očekávanou nástavbu nad 
spojovacím krčkem ZŠ Sokolovská

Zhotovitel se pustil do práce už 
v závěru června a zdejší žáci se tak 
mohli radovat z dřívějšího zahájení 
prázdnin. Po vyklizení spojovacího 
traktu začala firma Stavby MH pra-
covat na dočasném oddělení krčku 
od obou školních budov, aby ruch 
a prach ze stanoviště nezasahoval 
tolik do chodu školy. Stavba by totiž 
měla pokračovat až do konce ledna 
2025. Úkolem zhotovitele nyní je vy-
budovat nad krčkem trojici učeben, 
jeden kabinet a výtah, jenž zajistí 
bezbariérovost celé školy. Součástí 
projektu je též systém zastínění.

Vzhledem k drobnému zpož-
dění, které stavba nabrala, bude 
v pondělí 2. září připravená žáky 
přivítat pouze nová budova školy, 
kde sídlí první stupeň, do staré se 
žáci 7. až 9. ročníků vrátí teprve v 
pátek 6. září. Zahálet však nebudou. 
Od pondělí do čtvrtka je bude čekat 
distanční výuka, v pátek pak třídnic-
ké hodiny. Šesťáci si mezitím užijí 

adaptační pobyt.
Vedle nástavby krčku proběhla 

v Sokolovské v létě kompletní re-
konstrukce počítačové učebny, jejíž 
součástí bylo vytvoření nové elektro-
instalace, položení nového PVC i vy-
bavení nábytkem. Rekonstrukci hra-
dila škola ze svého rozpočtu. Dále 
byly rekonstruovány dívčí záchody  
v nové budově, v jedné učebně reno-
vovány parkety a vznikl tu také nový 
sklad na pomůcky jako náhrada za 
ten starší, jenž padne za oběť insta-
laci výtahu.

Ve školní zahradě začala v po-
sledním srpnovém týdnu růst modu-
lární učebna, která zajistí dostateč-
nou kapacitu školy po dobu stavby 
nad krčkem.

Ve Studentské přes léto probí-
hala nákladná investice do rekon-
strukcí odborných učeben. Hotové 
jsou učebny matematiky a výtvarné 
výchovy, zbylé dvě učebny, fyzika 
a nová odborná učebna určená pro 
výuku přírodovědy a chemie, bude 
dokončena během září. Kompletně 
rekonstruována byla rovněž počíta-

čová učebna, tady si ovšem zásah 
vyžádala loňská havárie vody. Žáky 
tu budou čekat nové parkety, ná-
bytek nebo hygienický kout. To vše 
proběhlo na náklady školy. Měs-
to dále nechalo vyměnit za nové 
ochranné sítě v tělocvičně a okapy 
kolem tělocvičny. Ve školní budově 
ve Veselé zrenovovalo toalety.

Rušno bylo také na ZŠ Švermo-
va, jejímž zřizovatelem je Středo-
český kraj, která však sídlí v měst-
ském objektu. Tady se rekonstrukce 
dočkaly tři učebny. Zcela vyměněny 

byly rozvody elektrického vedení, 
radiátory, došlo k renovaci hygienic-
kých koutů, které se dočkaly nových 
umyvadel, vodovodních baterií, ob-
ložení nebo zrcadel, a na podlahu 
bylo položeno nové PVC. Stavební 
práce hradí město, kraj financoval 
nové interaktivní tabule a nábytek.

„Vedle větších prací probí-
hají ve všech školách dle potřeb  
a požadavků jednotlivých škol také 
výmalby učeben, chodeb, toalet, ná-
těry zárubní nebo zábradlí,“ dodává 
Iva Skupová ze správy městských 
budov, která na úpravy ve školách 
dohlíží.

Na gymnáziu proběhla rekon-
strukce vstupu do školy, tří učeben 
(dějepis, výtvarná výchova a ma-
tematika) a ve sklepě vznikla nová 
serverovna. V rámci rekonstrukce 
učeben byla kompletně vyměněna 
elektroinstalace, nově obložené hy-
gienické kouty byly vybaveny novými 
umyvadly a vodovodními bateriemi, 
zrenovovány byly parkety. Stavební 
práce hradí město, nové tabule, ka-
tedry, lavice nebo kuchyňskou linkou 
a vestavěnou skříň do učebny vý-
tvarné výchovy pořídí škola.

Martin Weiss

Hodláte v Hradišti 
uzavřít sňatek?

Plánujete uzavřít v roce 2025 v Mni-
chově Hradišti sňatek? Už nyní mů-
žete vybírat ze 75 dnů, které za tímto 
účelem rada města schválila.

Na výběr jsou jednak pátky v 
čase mezi 10. a 14. hodinou. Tou do-
bou je možné vstoupit do manželství 
či registrovaného partnerství v ob-
řadní síni radnice bez správního po-
platku. Celkem 50 sňatečných dnů 
nově doplňují ještě termíny sobotní. 
Těch je 25 a zpravidla jde o 2. a 4. 
sobotu v měsíci (výjimku představují 
měsíce září a prosinec, kdy jde o 1. 
a 3. sobotu). Na výběr je 11. a 25. 
leden, 8. a 22. únor, 8. a 22. březen, 
12. a 26. duben, 10., 24. a 31. kvě-
ten, 14. a 28. červen, 12. a 26. čer-
venec, 9. a 23. srpen, 6. a 20. září, 
11. a 25. říjen, 8. a 22. listopad a 6. 
a 20. prosinec. Uzavření manželství 
a registrovaného partnerství mimo 
určené místo a dobu je zpoplatněno 
dle zákona částkou tři tisíce korun.

Rezervovat si termín sňatku je 
možné na matričním úřadě, jenž je 
součástí správního odboru městské-
ho úřadu. Matrikářku Radku Šofrlo-
vou můžete kontaktovat na tel. 326 
776 641 nebo e-mailem zaslaným 
na adresu radka.sofrlova@mnhra-
diste.cz. (wes)
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Otevíráme novou kulturní 
sezónu. Vyberete si?

Vybírejte z programu jubilejní Sousedské, 
stihnout vše nebude v lidských silách
Představit si dnes závěr léta bez 
Sousedské slavnosti je už takřka 
nemyslitelné. Snad nikdo, kdo má 
Hradiště v srdci, na této každoroční 
akci, jejíž tradici nepřerušila ani pan-
demie covidu, nemůže chybět. Letos 
se Sousedská odehraje v sobotu 
14. září a vzhledem k tomu, že se 
jedná o jubilejní ročník, program je 
ještě bohatší než obyčejně. Čím jen 
začít?

Slavností ožije Masarykovo ná-
městí, Mírová ulice, farní zahrada, 
nebo ZUŠ. Vedle prezentace míst-
ních spolků a organizací se můžete 
těšit na nepřebernou nabídku aktivit 
a lákadel, ze které si budete mu-
set vybrat to svoje. Stihnout úplně 
všechno totiž nebude v silách jedno-
ho člověka!

Program na hlavním podiu bude 
především hudební. K jeho vrcholům 
budou patřit koncerty Sebastiana  
a Luboše Odháněla a W.I.X., těšit se 
můžete také na Kapelu GMH, Sací 
bagry nebo sestavu Majkl, na své 

si přijdou i děti – pro ty uvede ZUŠ 
svůj muzikál Kniha džunglí. Na hlav-
ním pódiu se bude rovněž křtít nová 
kniha Vratislava Švermy o LIAZu, 
vystoupí pěvecký sbor z polského 
Chojnówa  nebo sportovní oddíly se 
svými ukázkami.

Na náměstí budou k atmosféře 
přispívat chůdaři, o ukázku svého 
umění se podělí flašinetář, košíkář, 
kameník, bednář, řezbář nebo ca-

letník. Pány a kluky jistě osloví vy-
stavená zemědělská technika, nové 
autobusy OAD Kolín nebo historické 
liazky, svezení historickým autobu-
sem RTO potěší každého milovníka 
starších časů. Muzejníci opět zpří-
stupní věž radnice a nabídnou krás-
né výhledy na město.

O napínavou podívanou se  
v Mírové ulici opět postarají hasiči, 
kteří předvedou ukázku vyprošťová-

ní z havarovaného auta, ale také ha-
šení hořícího oleje. V provozu bude 
školní jídelna, která nabídne pestrou 
paletu hotových jídel i své proslulé 
buchty.

Ve farním areálu pozvou dopo-
ledne na workshop mladí divadelníci 
ze souboru Děti pódia, odpoledne tu 
proběhne módní přehlídka značky 
by Veru, loutkové představení v po-
dání Štěpána Tučka, program ZUŠ 
plný písní Suchého a Šlitra a také 
bleší trhy.

Součástí Sousedské bude 
rovněž výstava fotografií a kreseb 
Martiny Bachové v Nábytku HONZA  
v ulici Víta Nejedlého. Autorka ve 
14 hodin pozve na komentovanou 
prohlídku.

Držme si palce, aby nám opět 
vyšlo počasí na jedničku, a těšme se 
na společná setkání. Na viděnou na 
10. ročníku Sousedské slavnosti!

Martin Weiss

Poslední možnost přihlásit se do tanečních 
kurzů pro mládež, v září začínáme! Kurzy 
budou trvat tradičně od září do prosince, 
vést je budou jako vždy lektoři z taneční 
školy ILMA. Doporučujeme neotálet s při-
hlášením, a přestože to není povinné, je vý-

hodnější, když se přihlásíte v páru. Budeme 
se těšit opět od září na tanečním parketu!

TANEČNÍ KURZY PRO MLÁDEŽ 

Jak už název „All inclusive Bibione“ napoví-
dá, představení bude nabité letní atmosfé-
rou, sluncem, mořem a hlavně – pořádnou 
dávkou českého humoru. Co všechno se 
může stát, když se typicky česká rodina vy-

praví v úsporném režimu na cestu do Bibione, 
aby poprvé v životě viděla moře? Mají si vůbec 

manželé po 36 letech soužití na společné dovolené 
ještě co povědět? To se dozvíte 10. září v divadle.

V DIVADLE SEZÓNU ZAHÁJÍME SHOW TECHTLE 
MECHTLE: ALL INCLUSIVE BIBIONE

Ve čtvrtek 12. září zahraje divadelní sou-
bor Tyl Mnichovo Hradiště své představení 
Valčík na rozloučenou. Rudolf je oddaný. 
Rudolf je vstřícný. Rudolf toho vydrží hod-
ně. Ale pouze do doby, než se rozhodne 

všechno změnit! V cestě za splněním jeho 
snu mu však stojí tři sestry, Karolína, Cecílie  

a Týna, které se jen tak nevzdávají. Má to všechno 
totiž jeden háček. Aby Rudolf získal, co potřebuje, musely 

by sestry zemřít. Vyhraje Rudolf tento „souboj“? A co na to sestry, kterým 
doposud sloužil? Kdo bude nakonec tančit valčík? Černá tragikomedie, ve 
které nečekejte třeskutý humor ani litry krve, inspirovaná úspěšnou hrou 
Wolfganga Kohlhaase a Rity Zemmerové Ryba ve čtyřech.

VALČÍK NA ROZLOUČENOU ANEB KDO  
S KOHO! (NÁHRADNÍ TERMÍN ZA 11. ČERVNA) 

Také DS Tyl Bakov nad Jizerou si pro nás při-
pravil představení, které uvede 18. září. Co 
je duše? Co se děje po smrti? Co to jsou 
dušičky? Že to víte? Že je to jasné? Jste 
si jistí? Po třeskutých komediích přicházíme  
s komedií méně třeskutou. Přijdete na hřbi-

tov, který se tváří jako celkem klidné místo 
vhodné ke ztišení a rozjímání. Ovšem jen do 

chvíle, kdy vám dojde, že na scéně se objevují živí 
lidé jako návštěvníci hřbitova a mrtví jako jeho obyvatelé. 

Bydlí tam duše všech, je jim tam dobře, a mají vlastně úplně stejný život jako 
za života. Řeší úplně stejné problémy s bydlením, se vztahy, se zábavou,  
s přátelstvím… Jenom se to celé děje na hřbitově, kde jsou živí jenom na 
návštěvě. Ano, je to komedie! Ne, není to zase taková komedie! Ano, sem 
tam se i dojmout můžete! Ne, bát se určitě nebudete!

HŘBITOVNÍ AKTOVKY

V sobotu 21. září zahájíme pohádkovou sezó-
nu úspěšnou a oblíbenou pohádkou Maxipes 
Fík. Který pes se dostane až do školy, kde 
se naučí psát a počítat? Nebo dojde páníč-
kovi pro pivo a dostane angažmá v cirkusu? 
Viděli jste někdy psa, který řídí auto? Tak 

neváhejte a přijďte. Bude psina! Nebude chy-
bět ani obrovský Fík v nadživotní velikosti!

MAXIPES FÍK

Volné pokračování celosvětově úspěšné ko-
medie 1+1=3 uvedeme 25. září. Londýnský 
taxikář John Brown si dvacet let tajně užívá 
života se dvěma manželkami. Povedený ta-
tínek má s jednou syna Gavina a s druhou 
dceru Vicki. Ti dva mladí se seznámí na in-

ternetu a chtějí se osobně poznat. Jejich otec 
se jim v tom snaží se svým přítelem Stanleyem 

narychlo a s vypětím všech sil zabránit. Výsledkem 
je veletok neuvěřitelných typicky cooneyovských zmatků 

a improvizací v duchu nejlepších tradic anglické komedie, které uspokojí 
každého – kromě Johna Browna. Hrají: Václav Vydra, Josef Carda  a další.

NA POSLEDNÍ CHVÍLI

Jitka Čechová (klavír), Jan Talich (housle), Jan 
Páleníček (violoncello). Smetanovo trio, zalo-
žené ve 30. letech 20. století klavíristou Jo-
sefem Páleníčkem, patří k nejprestižnějším 
českým souborům. Novodobé Smetanovo 
trio má díky svým členům, kteří vynikají také 

jako sólisté, mimořádné úspěchy a stává se 
pravidelným hostem významných hudebních 

festivalů v ČR i v zahraničí. Program zářijového 
koncertu bude vytvořen tematicky k Roku české hudby, 

především však k 200. výročí B. Smetany, ale též k oslavě 90. výročí existen-
ce Smetanova tria. 26. září zazní díla V. Nováka, B. Martinů a B. Smetany.

SMETANOVO TRIO
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Festival Maják poprvé v Hradišti! Přijměte 
pozvání do zámecké zahrady zázraků
Videomapping, obří světelné loutky, 
nápadité zářící instalace, ohně, pro-
jekce... Zámek Mnichovo Hradiště 
se v pátek 11. října stane dějištěm 
3. ročníku Festivalu Maják. Zámec-
ký park se na jeden večer promění  
v kouzelné místo plné světelné ma-
gie a fantaskních výjevů... 

Festival Maják má za sebou 
dva úspěšné ročníky, které se ode-
hrávaly na zámku v Kosmonosech 
a v obou případech přilákaly několik 
tisíc návštěvníků. 3. ročník rozzáří 
zámek Mnichovo Hradiště. Festival 
pořádá město Mnichovo Hradiště, 
KLUB Mn. Hradiště s.r.o. a Nadační 
fond Škoda Auto ve spolupráci s Ná-
rodním památkovým ústavem.

Organizátoři festivalu připravují 
řadu působivých světelných insta-
lací i interaktivních atrakcí, které 
promění zámecký areál v zahradu 
z říše snů. Návštěvníky budou če-
kat různorodá zastavení i pohyblivé 
prvky. Korunou večera bude video-
mapping na 45 metrů širokém a 17 
metrů vysokém středovém průčelí 
zámku. Videomapping doprovodí 
voiceover a živá performance akro-
batů s obřím „kolem času“, tématem 
projekce bude běh času od středo-
věku po současnost a možná i dál 
do budoucnosti. Zapojení akrobatů 
a komentář přispěje k plastickému 
zážitku.

Po parku budou plout obří zářící 
ryby a medúzy sledované potápěči. 
V sousedství bývalého kapucín-
ského kláštera projdou návštěvní-
ci hořící branou do ohnivé zóny.  

K nebi se tu rozletí plameny z ohnivé 
show, pětice divokých performerů, 
ohnivého kola nebo květin rozkvet-
lých plameny. V západní části areálu 
vznikne hnízdiště světelných ptáků 
sestávajících ze zářících úryvků 
z textů o svobodě v 16 jazycích.  
K atmosféře přispěje mlha a hudeb-
ní doprovod. U orlí brány budou na 
příchozí reagovat dvě desítky zví-
řecích očí zářící do tmy, ovšem jen 
do momentu, kdy budou „zvířata“ 
vyrušena. Interaktivní land-artová 
instalace postavená na 40 recyklo-
vaných telefonech nabídne detailní 
fotografie různých zvířecích očí  
a bude doplněna zvuky džungle.  
U kostela sv. Tří králů si bude možné 
na interaktivní stěně zahrát na klo-
bouky hub jako na hudební nástroje 
a vnímat „internet lesa“ – mycelium, 
jehož prostřednictvím spolu houby 
a další obyvatelé lesa komunikují. 
Majestátní koruny solitérních stro-

Zářijová nabídka kina
Kdo jste nestihli o prázdninách za-
jít třeba na Zápisník alkoholičky, 
Vlny, Zahradníkův rok či V hlavě 2, 
v září budete mít další možnosti. 
Kromě toho nabídneme ještě nové 
české filmy Mord z prostředí rodin-
né vesnické zabíjačky, snímek Ko-
nec světa režiséra Bohdana Slámy  
a dokument Janžurka o jedné z nej-
oblíbenějších českých hereček.

Originální režisér Tim Burton 
přichází s novým filmem Beetlejuice 
Beetlejuice a jeho příznivci dobře 
vědí, že je to pokračování stejno-
jmenné duchařské komedie Beet-
lejuice z rku 1988. Režisér si dal  
s pokračováním na čas, ale vzhle-
dem k jeho kvalitám a skvělému 
hereckému obsazení (Michael Kea-
ton, Wynona Ryder, William Dafoe, 
Monica Bellucci) se jistě máme na 
co těšit!

Vážnější témata budou zastou-

pena snímkem Námi to končí o kom-
plikovaném vztahu podnikatelky a 
neurochirurga, norském dramatu Až 
na věky o manželství procházejícím 
krizí a dokumentu Leonardo: Nej-
slavnější díla, který bude lahůdkou 
pro milovníky renesančního výtvar-
ného umění.

Po prázdninách se znovu vra-
címe ke středečním dopoledním 
promítáním. Uvedeme české filmy 
Prázdniny s Broučkem a Django  
o Petru Jandovi a Olympicu.

Od září také obnovujeme běžné 
promítací časy – tedy ve středu a ve 
čtvrtek začínáme v 19 hodin, v pátek 
a sobotu ve 20 hodin a v neděli v 15 
hodin.

Užijte si zbytek léta a těšíme se 
na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

mů se stanou plátny, na nichž se 
rozzáří stylizované velkoformátové 
mozaiky...

Součástí festivalu budou rovněž 
workshopy a další tematická zasta-
vení, kde bude možné přiložit ruce  
k dílu. Zájemci si vytvoří svítící váž-
ky i další výrobky. Workshopy budou 
probíhat v osvětleném beduínském 
stanu i zámecké konírně, kde se  
o program postará místní Klub dětí  
a mládeže a ZUŠ Mnichovo Hradi-
ště. V nabídce bude též fotokoutek.

Za koncepcí kombinující lighting 
design, svět digitálního umění, po-
uliční divadlo, akrobacii a loutky stojí 
renomovaná agentura ARTshifters.
eu v čele s kreativním producen-
tem Jiřím Suchánkem. Pochlubit se 
mohou osmi ročníky festivalu BLIK 
BLIK, festivaly Vary Září nebo Pri-
sma, několikerými úspěšnými reali-
zacemi na mezinárodních výstavách 
EXPO a dalšími instalacemi v řadě 

evropských zemí. Návštěvníci tak 
uvidí práci skutečných špiček oboru.

Festival Maják se uskuteční  
v pátek 11. října v čase od 18 do 
2:30 hodin. Vzhledem k přípravám 
bude zámecký areál uzavřen už od 
středy 9. října. Páteční program na 
jednotlivých stanovištích se bude 
každou hodinu opakovat, takže ná-
vštěvníci o nic nepřijdou, ať dorazí 
v podvečer nebo v noci. Festival 
nabídne neobyčejnou podívanou, 
množství interaktivních prvků, které 
nadchnou i dětské návštěvníky, sno-
vou atmosféru a to vše v pohádkově 
krásném prostředí. Samozřejmě 
nebude chybět odpočinková zóna či 
stánky s občerstvením. Organizátoři 
rovněž nabídnou možnost svézt se 
do Mnichova Hradiště svozovými au-
tobusy, a to po trasách z Mladé Bo-
leslavi a Turnova. K dispozici bude 
také dostatečná parkovací plocha na 
mnichovohradišťském letišti.

Vstupenky na festival bude 
možné pořídit v předprodeji na 
GoOut.net za zvýhodněnou cenu,  
v den konání akce pak také na místě. 
Při příležitosti festivalu se veřejnosti 
zdarma otevře kostel sv. Tří králů, 
kaple sv. Anny s hrobkou Albrechta 
z Valdštejna a zámecké lapidárium.

Festival Maják se vzhledem ke 
svému tématu a velikosti nepochyb-
ně stane nejpozoruhodnější akcí 
letošního podzimu nejen na Mnicho-
vohradišťsku, ale i v širším regionu.

Martin Weiss

INZERCE

V infocentru si můžete vyzvednout nové 
kulturní zpravodaje pro sezónu 2024/2025.  
V nich najdete program divadla, koncertů  
a pohádek na další rok, na které si můžete 
zakoupit abonentky za výhodnou cenu. Stá-

le jsou volná místa, stačí se doptat v kanceláři 
divadla. Abonmá jsou v prodeji do půlky září.

PŘEDPLATNÉ NA DIVADELNÍ, KONCERTNÍ  
A POHÁDKOVOU SEZÓNU JE V PRODEJI

Celoroční projekt přiblížil 
žákům slavné malíře
Během školního roku 2023/2024 se 
žáci 7. ročníku naší školy, v rámci 
projektu „Malujeme podle velkých 
mistrů“, seznamovali s životy a díly 
významných malířů – Salvatora Da-
lího, Pabla Picassa, Vincenta van 
Gogha dalších. Práce žáků byly in-
spirovány tématy a někdy i technika-
mi těchto malířů. Záměrem projektu 
bylo přiblížit žákům svět umění. 

Vzniklé obrázky byly vystaveny 
v Městské knihovně a nyní zdobí 
školní chodbu v budově školy ve 
Švermově ulici čp. 380.

Věra Ráczová,
ZŠ Švermova

Martina Bachová vystaví 
své fotografie i kresby
Velkorysé prostory nové provozovny 
firmy Nábytek HONZA v ulici Víta 
Nejedlého čp. 1299 slouží od svého 
otevření rovněž jako galerie. Od 11. 
září tu bude k vidění výstava fotogra-
fií, kreseb a grafiky Martiny Bacho-
vé. Těšit se můžete na fotografie po-
řízení při toulkách Českým rájem, na 
perokresby, které budete jistě znát  
z městských PF nebo vánočních hr-
níčků, a také na komentovanou pro-
hlídku s autorkou. Ta se uskuteční  
v den konání Sousedské slavnosti,  
v sobotu 14. září od 14 hodin.

Úvodní slovo bude mít Vilma 
Barusová, která vystoupí rovněž 
s recitací veršů Martiny Bachové 

inspirovanými krásou přírodních 
zákoutí ležících nedaleko Mnichova 
Hradiště. Výstava bude k vidění do 
konce února 2025 a bude z části 
prodejní. 

Martin Weiss

Jak se připravit na případnou evakuaci?
V nepravidelné sérii příspěvků věnu-
jících se tématům krizového řízení 
tentokrát představujeme evakuaci  
a přípravu evakuačního zavazadla.

Evakuací se zabezpečuje pře-
místění osob, zvířat, předmětů kul-
turní hodnoty, technického zařízení, 
případně strojů a materiálu k zacho-
vání nutné výroby a nebezpečných 
látek z míst ohrožených mimořádnou 
událostí do míst, která zajišťují pro 
evakuované obyvatelstvo náhradní 
ubytování a stravování, pro zvířata 
ustájení a pro věci uskladnění.

Evakuace se vztahuje na všech-
ny osoby v místech ohrožených mi-
mořádnou událostí s výjimkou těch, 
kteří se podílejí na záchranných pra-
cích, na řízení evakuace nebo vyko-
návají jinou neodkladnou činnost. 
Přednostně se plánuje pro děti do 15 
let, pacienty ve zdravotnických zaří-
zeních, osoby umístěné v sociálních 
zařízeních, zdravotně postižené  

a doprovod osob výše uvedených.
O způsobu provedení evakuace 

se dozvíte z vysílání Českého roz-
hlasu, České televize nebo z míst-
ního veřejného rozhlasu. Všechno je 
sice závislé na konkrétní situaci, ale 
vždy je nutné respektovat nařízený 
způsob evakuace, aby nedošlo ke 
zbytečné panice a dopravním pro-
blémům.

Co dělat, když bude nařízena eva-
kuace?

Klíčové je dodržet zásady pro 
opuštění bytu, vzít si s sebou eva-
kuační zavazadlo a dostavit se do 
určeného evakuačního střediska.

Jako evakuační zavazadlo po-
slouží např. batoh, cestovní taška 
nebo kufr. Zavazadlo označte svým 
jménem a adresou. Obsahovat by 
mělo trvanlivé potraviny, nejlépe  
v konzervách, dobře zabalený chléb 
a hlavně pitnou vodu, předměty den-

ní potřeby, jídelní misku a příbor, 
osobní doklady, peníze, pojistné 
smlouvy a cennosti, toaletní a hygie-
nické potřeby, léky, svítilnu, náhradní 
prádlo, oděv, obuv, pláštěnku, spací 
pytel nebo přikrývku, kapesní nůž, 
zápalky, šití, mobilní telefon a ná-
hradní zdroj energie (powerbanka)

Jaké jsou zásady pro opuštění 
bytu v případě evakuace?

Uhaste otevřený oheň v topi-
dlech, vypněte elektrické spotřebiče 
(mimo ledniček a mrazniček), uza-
vřete přívod vody a plynu, ověřte, 
zda i sousedé vědí, že mají opustit 
byt, vložte dětem do kapsy odě-
vu cedulku se jménem a adresou, 
kočky a psy si vezměte s sebou  
v uzavřených schránkách, vezměte 
evakuační zavazadlo, uzamkněte 
byt, na dveře dejte oznámení, že jste 
byt opustili a dostavte se na určené 
místo. (hzs)
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Co nabídne MAP 
na začátku školního roku?
Léto je skoro za námi. Co se od 
června do srpna odehrálo v MAPu? 
Na začátku června se setkala pra-
covní skupina pro rovné příležitosti 
nad následujícími tématy: odklady 
povinné školní docházky, dotazník 
Klima na školách či kapacity školek 
a škol v našem ORP. Seminář Vzdě-
lávání prožitkem ukázal propojení 
metod dramatické výchovy, které 
napomáhají rozvoji čtenářské gra-
motnosti. 

Desátého června jsme vyrazili 
na výjezd do Mimoně za tzv. Skrytý-
mi příběhy. Pomocí mobilní aplikace 
jsme si prošli bývalý zámecký park 
a plnili jednotlivé úkoly, navštívili 
místní muzeum a zažili si lekci Topo-
nyma kolem nás. O den později se 
sešla i pracovní skupina pro finan-
cování. Než se rozdalo vysvědčení, 
zavítala do ZŠ Jivina a ZŠ Klášter 
Hradiště nad Jizerou se svým pro-
gramem Mluvíme v bublinách: Jak 
se dělají komiksy? spisovatelka Klá-
ra Smolíková. 

Na konci srpna (27. srpna) se 
vychovatelky školních družin mohly 
seznámit s platnou legislativou, kte-
rá se týká jejich práce, např. s téma-
ty bezpečnost dětí či zabezpečení 
školní družiny. Poslední srpnové 
úterý nabídlo seminář Trendy v zá-
jmovém vzdělávání.  Na programu 
se objevila aktuální témata: umělá 
inteligence, dětská etiketa, propo-
jování formálního a neformálního 

vzdělávání i ověřené projekty pro 
školní družiny a kluby. Následující 
středa patřila Třídnickým hodinám 
pro první stupeň. Organizace Jules 
a Jim připravila program, během ně-
hož získali účastníci odpověď např. 
na otázky: Proč je důležité mít tříd-
nické hodiny? Jak je připravit? Jak je 
hodnotit? 

A co nás čeká na začátku 
školního roku? Nejprve proběhne 
představování mnichovohradišť-
ských kroužků, naplánovaná jsou 
opět setkání pracovních skupin.  
V polovině září (18. září) k nám 
zavítá aktivní učitel Lukáš Javorek 
s kooperativním učením a s příkla-
dy finanční gramotnosti. Rozvíjení 
čtenářské gramotnosti se budeme 
věnovat 24. září (Jak rozvíjet čtenář-
ské strategie od MŠ po druhý stupeň 
ZŠ). Na začátku října vám nabídne-
me pravidelné setkání nad knižními 
novinkami v mnichovohradišťské 
knihovně. Na podzim se též rozje-
dou žákovské komunitní projekty.

Na pestrý program se tedy mů-
žete těšit opět od září. Více informa-
cí naleznete na našem webu (www.
map-mh.cz/) a FB (www.facebook.
com/mapmnichovohradistsko/). 

Za celý MAP Mnichovohradišť-
sko přejeme dobrý začátek školního 
roku!

Iva Štrojsová

Chcete snížit počet aut před školami až 
o 79 procent? Pojďte s námi Pěšky do školy
Třetí týden v září patří každoroč-
ně propagaci udržitelné dopravy 
ve městech po celé Evropě. Vedle 
akcí, jako je mezinárodní Den bez 
aut nebo české Zažít město jinak, 
probíhá od roku 2017 výzva Pěšky 
do školy. Zatímco do jejího prvního 
ročníku se zapojily tři pražské školy, 
v roce 2023 se chodilo pěšky už do 
439 škol v 270 obcích po celé repub-
lice. 

Mezi města, která výzvu pod-
porují, patří i Mnichovo Hradiště. To 
se k ní loni připojilo poprvé a bylo to 
vskutku velkolepé. Jak dobře nám to 
šlapalo? „Výsledky výrazně předčily 
naše očekávání,“ říká projektový 
pracovník městského úřadu Ond-
řej Šindelář. „Výzva je dobrovolná, 
přesto se do ní zapojilo všech pět 
mnichovohradišťských škol, a bez 
jedné výjimky i všechny třídy, tedy 
dohromady 1850 žáků. 80 procent 
tříd přitom získalo alespoň 75 bodů 
ze 100. Zjednodušeně řečeno mini-
málně 75 ze 100 cest do školy pro-
běhlo pěšky.“ 

Loňské výborné výsledky nás 
motivují zapojit se i letos. S organi-
zací a realizací některých zlepšení, 
které plnění výzvy usnadní, nám 

opět pomáhá Nadační fond ŠKODA 
AUTO.

Připomeňme si, jak výzva pro-
bíhá: Žáci i jejich rodiče vymění pro 
ranní cestu do školy auto za jiný 
dopravní prostředek – kolo, kolo-
běžku, hromadnou dopravu nebo 
vlastní nohy. Zapojit se můžou i ti, 
kdo bydlí daleko a bez auta se ne-
obejdou. Stačí se svézt jen nejnut-
nější část cesty a zbytek dojít nebo 
doběhnout. Cílem je dostat se do 
školy jakkoli jinak než prostřednic-
tvím máma-táta-taxi až před vchod 
do šatny. Za každou cestu bez auta 

sbírá body celá třída. Nejvytrvalejší 
třídní kolektivy mohou obstát i v ce-
lostátní soutěži o ceny. Minulý rok se 
ukázalo, že pěší chůze jednoznačně 
vedla před ostatními způsoby ekolo-
gické dopravy. 

Město se inspirovalo podněty 
rodičů, dětí a učitelů po skončení 
prvního ročníku Pěšky do školy  
a připravuje různá opatření. „U škol 
postupně rozšiřujeme možnosti par-
kování kol a koloběžek. Prověřujeme 
možnost zřízení autobusové zastáv-
ky v lokalitě Za zámkem. Řešíme 
nové přechody pro chodce na ces-

tách do škol a chystáme se posílit 
náš tým přechodářů u nejfrekvento-
vanějších tras,“ vypočítává Ondřej 
Šindelář. 

Záměrem města je podpořit udr-
žitelnost výzvy. Z celostátních dat 
totiž vyplývá, že čím je výzva delší, 
tím trvalejší jsou pozitivní změny, 
které přináší. Během loňské výzvy 
došlo k poklesu intenzity dopravy 
před všemi školami,“ doplňuje Ond-
řej Šindelář. „V ulicích, které slouží 
tranzitní dopravě, byl pokles poměr-
ně malý. Jinde, například ve Školní 
ulici ve Veselé nebo na Masarykově 
náměstí, se snížil provoz až o 79 
procent. Bohužel, dílčí data ukazují, 
že dva týdny poté se provoz vrátil 
do starých kolejí. V tomto ročníku 
se proto budeme soustředit na udr-
žitelnost pozitivních změn a vedle 
uvedených opatření přemýšlíme jak 
odměnit třídy, které udrží pěší výzvu 
co nejdéle.“

Tak co? Půjdete s námi opět 
Pěšky do školy? A vydržíte chodit 
až do podzimních prázdnin? Nebo 
třeba do Vánoc? 

Lenka Zikmundová

Čeští a italští studenti se poznali díky Erasmu
V červnu tohoto roku naše gymná-
zium navštívila skupinka devíti ital-
ských studentů z Milána. Ubytováni 
byli u českých rodin a během týdne 
stráveného s námi jsme společně 
prožili nezapomenutelné zážitky. 
Vytvořila se mezi námi začínající 
přátelství, která se utvrdí příští rok 
na jaře, kdy studenti GMH navštíví 
Miláno. 

Do programu Erasmus+ je 
Gymnázium Mnichovo Hradiště 
zapojeno od roku 2021. Studenti 
již mohli navštívit například Francii, 
Řecko, Německo nebo Portugalsko. 
Erasmus+ podporuje mezinárodní 
spolupráci, schopnost dorozumět se 
přes jazykové bariéry, seznámení se 
s novými kulturami a zvyky.  

Novou zkušeností pro Italy byl 
například sjezd řeky Jizery z Malé 
Skály do Dolánek a zpáteční cesta 
na koloběžkách. Podívali se do Pra-
hy, jak na historické památky, tak 
do rozmanitých pražských uliček a 
zahrad. Z věže radnice si prohlédli 
naše město a prošli si okolní přírodu.  

Všichni z účastněných si pře-
četli Bílou nemoc od Karla Čapka 
a v rámci projektu vytvořili komiks 

zobrazující jejich vlastní originální 
konec. Závěrečná rozlučka proběhla 
v Mladé Boleslavi při hraní bowlingu, 

který jsme si všichni náramně užili. 
Čeští studenti si z projektu od-

nesli hned několik nových zkušenos-
tí a poznatků, některé byly úsměvné, 
některé méně.  

Pro spoustu z nás i pro Italy byla 
právě komunikace zpočátku nejtěž-
ší. Všichni jsme se ale postupně 
rozmluvili. Přestože mají zcela jiný 
životní styl, vždy jsme se snažili najít 
společnou cestu. Občas se vyskytly 
odlišné názory, zda dávat kečup na 
špagety nebo ananas na pizzu. Ale 
ani to nás neodradilo od společného 
vaření či sledování seriálů. 

I přes to, že jsme prožili náročný 
týden plný dobrodružství, jsou čeští i 
italští studenti natěšeni na opětovné 
setkání.  

Olga Dolejší, Anežka Kubíčková, 
Eliška Rychtaříková,

Gymnázium Mnichovo Hradiště

Mladí modeláři si na táboře 
zalétali se svými výtvory

Modelklub Mnichovo Hradiště uspo-
řádal pro členy žákovského kroužku 
ve dnech 22. až 27. července 2024 
letní soustředění mládeže ve formě 
příměstského tábora na letišti v Hor-
ní Bukovině. Cílem bylo procvičová-
ní ovládání rádiem řízených modelů 
letadel, které jsme během roku  
v rámci kroužku postavili. 

Stavba modelů není jednodu-
chá záležitost. Je časově i manuálně 
náročná, a tak členové kroužku za-
čínají stavbou jednoduchých balzo-
vých modelů bez pohonu, které vol-
ně plachtí. Postupně přecházejí na 
stavbu konstrukčně náročnějších, až 
k těm, které jsou poháněny elektro-
motorem a řízeny rádiem. Vzhledem 
k tomu, že se jedná o mládež, bylo 
létání vždy pod dozorem odborných 
instruktorů. V průběhu soustředění 
bylo znát, jak mladí piloti postupně 

ztrácí trému a obavy z neznámého 
a získávají jistotu v ovládání rádiem 
řízeného modelu. 

V průběhu roku naši svěřenci 
trénují na vysílači spojeném s obra-
zovkou, ale realita a ovládání mode-
lu přímo ve vzduchu, to už je něco 
jiného. Účastní se také soutěží do-
spělých, kde při debatách se zkuše-
nými piloty získávají rady a inspirace 
pro další činnost. Aby byl program 
pestřejší, připravili pro ně organizá-
toři soustředění různé soutěže s bal-
zovými modely, hry i výlety po okolí. 
Na závěr dne nechybělo ani opékání 
špekáčků a jiné aktivity. 

Myslím, že účastníci prožili 
hezký a zajímavý týden a organizá-
torům, kteří věnovali akci svůj volný 
čas, patří velké díky.

Arnošt  Vajzr 

Na návštěvě na farmě ZD Březina
Koncem školního roku 2023/2024 se 
všichni žáci a učitelé ze ZŠ Švermo-
va vydali na farmu ZD Březina. 

Šli jsme polní cestou, pak vy-
stoupali na vrch Káčov a dále smě-
rem na vesnici Podolí. Cesta pro-
běhla bez komplikací, počasí nám 
přálo. U kravína nás přivítal pan 

předseda Petr Tvaroh. Vyprávěl nám 
o tom, kolik mají krav, kolik litrů mlé-
ka nadojí za den a jiné zajímavosti. 
Pak jsme se šli podívat na telátka, 
ta byla roztomilá, mohli jsme si je 
pohladit. Telátka nám svým drsným 
jazykem oblízala ruce. Někteří žáci 
se báli, že jim malí sudokopytníci 

snědí všechny prsty. Byla to legrace. 
Potom jsme šli navštívit dospělé 

krávy, tam to moc nevonělo. Viděli 
jsme, jak se krávy krmí, seznámili 
jsme se také s robotem, který jim 
přihrnoval krmení „přímo pod nos“. 
Na závěr jsme si udělali společnou 
fotku, bylo na čase se rozloučit a jít 

zpět do školy. Nejvíce se nám líbila 
telátka. Chtěli bychom touto cestou 
poděkovat ZD Březina za umožnění 
prohlídky jejich farmy a panu před-
sedovi, který nás vlídně přijal a celou 
dobu se nám věnoval.

Žáci a učitelé ZŠ Švermova
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Cena Jiřího Flekny: Znáte neobyčejné lidi, 
kteří i přes omezení dokazují velké věci? 
Nevidomý zpěvák, básník s Asper-
gerovým syndromem, sportovec na 
vozíku, malíř s mentálním postiže-
ním, podnikatel s Parkinsonovou 
chorobou. To je jen pár příkladů 
aktivních lidí s handicapem, kteří 
žijí mezi námi, tvoří a dělají radost 
druhým. Pojďme je společně najít a 
ocenit! V září odstartoval nultý ročník 
Ceny Jiřího Flekny, která si klade za 
cíl ocenit a podpořit osoby se zdra-
votním postižením, jež se navzdory 
svému handicapu výrazně angažují 
v umění, sportu či jiných aktivitách, 
případně pomáhají druhým. Až do 
31. prosince může kdokoliv podat 
nominaci na toto ocenění.

Podmínky pro nominace
Nominovat lze jednotlivce, kteří 

se aktivně podílejí na rozvoji svého 
okolí nebo se vyznačují výraznými 
úspěchy v rámci své činnosti, a to 
bez ohledu na mediální známost 

nebo profesní zařazení. Podmínkou 
je, že nominovaní žijí nebo působí 
v okresech Mladá Boleslav, Semily, 
Jičín, případně Jablonec nad Nisou, 
Liberec nebo jejich nejbližším okolí.

Nominace mohou být zaslány 
prostřednictvím elektronického či 
papírového formuláře. Obě možnosti 
najdete na www.cenajirihoflekny.
cz. Nominace jsou otevřené do 31. 
prosince 2024.

Proč se zapojit?
Cena vznikla na počest Jiřího 

Flekny z Bakova nad Jizerou (1959–
2021), vozíčkáře, který se věnoval 
tvorbě kresleného humoru. Cílem 
ocenění je nejen poděkovat těm, 
kteří překonávají své osobní výzvy, 
ale také je povzbudit v jejich další 
činnosti. Ocenění může poskytnout 
podporu v seberealizaci a prezenta-
ci jejich aktivit širší veřejnosti.

Ocenění bude udělováno ve 
dvou základních kategoriích: cena 
veřejnosti (ocenění na základě hla-
sování veřejnosti) a cena odborné 
veřejnosti (hlasování odborné poro-
ty). Speciální kategorie pak zahrnují 
ocenění in memoriam a pro děti do 
18 let. Nominovat lze i seniory, kteří 
i přes ztrátu soběstačnosti pokračují 
ve svých aktivitách z mládí.

Slavnostní předávání ceny
Slavnostní předání Ceny Jiřího 

Flekny se uskuteční 15. března 2025 
na bále Spokojeného domova v sále 
ZŠ Studentská v Mnichově Hradišti. 
Nominovaní budou veřejně předsta-
veni prostřednictvím informačních 
panelů a budou moci během večera 
prezentovat své aktivity. Podrobnosti 
o slavnostním večeru upřesníme za-
čátkem roku.

Organizátorem akce je obecně 
prospěšná společnost Spokojený 
domov, která poskytuje sociální 
služby v domácnostech seniorů  
a handicapovaných.

Veškeré podrobnosti naleznete 
na webových stránkách www.cena-
jirihoflekny.cz. V případě jakýchkoli 
dotazů nás můžete kontaktovat na 
telefonním čísle 724 700 656.

Petr Novák, 
iniciátor a koordinátor projektu

CHODÍM PO MĚSTĚ
Podzimní rovnodennost, jak ten čas letí. Budeme teď využívat každou chvilku 
sluníčka, které nás ještě i trochu zahřeje. Všechno touto dobou vnímáme 
intenzivněji a vše si vyloženě užíváme.

Takže přeju sobě i nám všem: Pěkné počasí!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Spokojený domov slaví 
dvacáté narozeniny
Spokojený domov srdečně zve na 
oslavu 20. výročí svého založení, 
která se uskuteční v pátek 20. září 
2024 od 15 hodin na zahradě Domu 
Ludmila ve Veselé u Mnichova Hra-
diště (Na Návsi 229). 

Těšit se můžete na bohatý pro-
gram, například vystoupení zpěvá-
ka Jakuba Kazdy a setkání s herci 
Václavem Knopem a Štěpánem Tuč-
kem. Budete mít možnost seznámit 

se s historií Spokojeného domova, 
zakoupit publikace, zavzpomínat si  
s bývalými i současnými zaměstnan-
ci a dozvíte se informace o možnosti 
nominovat aktivní lidi s handicapem 
na Cenu Jiřího Flekny. Zajištěno 
bude občerstvení. Prosíme o potvr-
zení účasti na telefonu 774 423 414.

Spokojený domov

Žloutenka typu C – doživotní strašák, 
nebo vyléčitelná nemoc?
Hepatitida (často se můžeme setkat 
s nesprávným označením žlouten-
ka) typu C je roky obávanou infekční 
nemocí spojovanou zejména s lidmi, 
kteří užívají rizikově drogy. Strašák, 
který byl často uváděn v souvislosti  
s poraněním se o odhozenou injekč-
ní stříkačku. Dnes však víme, že 
pravděpodobnost nákazy touto ne-
mocí je při poranění se o pohozenou 
injekční stříkačku zhruba jedno až tři 
procenta. Cest nákazy je však více 
– rizikový sexuální kontakt, nesterilní 
tetování nebo piercing apod. V pří-
padě zanedbání situace dokáže he-
patitida způsobit závažné zdravotní 
problémy, které mohou v nejhorších 
případech končit i smrtí. Základem 
je obrátit se v případě rizikového 
chování na odborníky, kteří doporu-
čí další postup. Dobrou zprávou je, 
že se již zdaleka nejedná o nemoc 
nevyléčitelnou.

Již několik let je k dispozici nová 
léčba tohoto onemocnění, která 
probíhá formou každodenního uží-
vání léků a trvá dva až tři měsíce 
do úplného vyléčení. Tyto tablety 

nemají téměř žádné vedlejší účinky 
a pacient se téměř stoprocentně 
vyléčí. Oproti dříve používanému 
interferonu, který měl nepříjemné 
vedlejší účinky a nízkou pravděpo-
dobnost úplného vyléčení, lze ho-
vořit o skutečné revoluci v léčbě této 
nemoci. Pacient se však může tímto 
typem hepatitidy nakazit opětovně  
a opakovaná léčba již nemusí být tak 
jednoduchá. 

V našem městě již více než 
patnáct let působí Terénní program 
SEMIRAMIS, který pracuje s lidmi, 
kteří berou drogy, a s jejich blízký-
mi. Kromě poradenství, informování  
o rizicích spojených s užíváním drog 
a výměny sterilních stříkaček za po-
užité, služba poskytuje i testování 
na infekční nemoci. „V případě, kdy 

zjistíme možnost nákazy hepatitidou  
u klienta, kontaktujeme kliniku he-
patogastroenterologie IKEM, do-
mluvíme kontrolní odběry a klienta 
na kontrolu doprovodíme. V IKEM 
proběhnou testy z plné krve a při 
potvrzení nákazy klient již z prvního 
vyšetření odjíždí s léky,“ doplňuje 
Ondřej Šulc, vedoucí programu.

Pokud máte jakékoliv otázky 
ohledně tohoto tématu, osobně jste 
se (nebo někdo z vašich blízkých) 
dostali do rizikové situace nebo 
hledáte pomoc v oblasti drogové 
problematiky, obraťte se na níže 
uvedené kontakty organizace SE-
MIRAMIS. Osobně je možné se  
s pracovníky Terénního programu  
v Mnichově Hradišti potkat každý 
čtvrtek. Schůzku je možné si domlu-
vit na níže uvedených kontaktech.

TPS bude i nadále přispívat 
svým dílem k ochraně veřejného 
zdraví a tímto způsobem pomáhat  
i občanům města Mnichovo Hradiš-
tě, kterému také děkujeme za pod-
poru.

Adam Baudiš

Kontakt
Terénní program SEMIRAMIS
https://www.os-semiramis.cz/

E-mail: streetwork@os-semiramis.cz
Tel.: 728 245 196

AdiCentrum nabízí podporu lidem 
ohroženým závislostmi všeho druhu 
„V práci mi dali poslední šanci, moje 
pití je tam veřejným tajemstvím… 
Jsem dvanáct let závislý na pervi-
tinu, život na ulici už nedávám… 
Manžel pije denně, v opilosti bývá 
agresivní, chci mu pomoci… Do-
končuji pobytovou léčbu, chci po-
kračovat ambulantním doléčováním 
a udržet si abstinenci… Tři roky 
sázím, hrozí mi exekuce, rodina se 
odstěhovala... Chci se léčit, nevím 
jak… Když se opiju, končí to špatně, 
ale úplnou abstinenci si představit 
nedovedu... Našli jsme u syna drogy, 
popírá, že by měl problém… Deset 
let užívám prášky na spaní, běžná 
dávka už mi nestačí a bez nich být 
nezvládnu…“ 

Nejen takto mohou začínat vaše 
příběhy. Obracet se na nás mohou 
lidé, kteří se s konkrétním problé-
mem sami potýkají, i ti, kteří se se 
závislostním chováním setkávají ve 
svém okolí, u svých blízkých (na-
příklad rodiče, potomci, partneři, 
sourozenci, přátelé). Nejčastěji se 
na nás obrací lidé užívající alkohol 
a pervitin. Setkáváme se také s 

uživateli konopných látek, kokainu, 
opiátů/opioidů, léků či dalších látek.  
V nemalé míře spolupracujeme s lid-
mi s nelátkovými závislostmi (např. 
hazardními hráči). 

Na klienty nahlížíme jako na ori-
ginální a svébytné bytosti, se kterými 
se život mnohdy nemazlil. Závislost 
může být jen jednou z mnoha pře-
kážek v další cestě. Cílem programu 
je především přispět k vyřešení nebo 
zmírnění klientovy nepříznivé situa-
ce. Našich klientů si velmi vážíme  
a oceňujeme jejich otevřenost, odva-
hu a snahu o změnu. 

AdiCentrum nabízí bezplatně 
širokou škálu činností, zejména 
individuální terapii, ambulantní léč-
bu a doléčování, párové, rodinné, 
skupinové poradenství, asistence, 
zprostředkování dalších služeb. 
Snažíme se přiblížit i klientům, kteří 
aktuálně nejsou motivovaní k absti-
nenci, přesto mají chuť ke změně.  
V takových případech se jedná  
o program kontrolovaného užívání 
či další formy harm reduction pora-
denství, které jako alternativa absti-

nenčních směrů nabízí větší prostor 
pro porozumění a celosvětově mění 
pohled na závislé jako na ty „problé-
mové“ a naopak je vnímá jako ty nej-
více traumatizované, kteří si zaslou-
ží naši odbornou pozornost a péči.

Neváhejte nás kontaktovat, po-
kud i vy máte zájem o bezplatnou 
konzultaci. Služba je v Mnichově 
Hradišti poskytována vždy ve středu 
v odpoledních hodinách. Je nutné 
objednat se předem, a to na tel. čís-
le 730 516 447 nebo e-mailem na 
adicentrum.boleslav@laxus.cz. Více 
informací se dozvíte na webu laxus.
cz/acmh. 

Činnost organizace Laxus z. ú. 
je podporována městem Mnichovo 
Hradiště. Děkujeme. 

Lenka Pasecká, vedoucí 
Adiktologického centra poraden-
ství a terapie Mn. Hradiště, Laxus 

Charitní pečovatelská služba Mn. 
Hradiště vyjadřuje upřímné podě-
kování městu Mnichovo Hradiště za 
finanční podporu a vstřícné jednání 
v roce 2024. „Podpora města nám 
umožnila poskytovat široké spek-
trum sociálních služeb na vysoké 
úrovni,“ říká Vladimíra Havránková, 
vedoucí Charitní pečovatelské služ-
by. „Naše služby zahrnují pomoc při 
každodenních činnostech, jako je 
podávání jídla a pití, oblékání, osob-
ní hygiena. Díky této podpoře mo-
hou naši uživatelé co nejdéle setrvat 
ve svém přirozeném domácím pro-
středí.“ Spolupráce se zástupci měs-
ta byla vždy konstruktivní a přínos-
ná. „Je nám ctí spolupracovat s tak 
vstřícným a podporujícím městem,“ 
dodává Havránková. „Děkujeme 
vedení města, zastupitelům a všem, 
kteří se podílejí na rozvoji obce, za 
jejich neustálou podporu a důvěru 
v naše aktivity.“ CHPS MH věří, že 
spolupráce s městem bude pokračo-
vat i v dalších letech a že společně 
dosáhnou ještě většího přínosu pro 
město a jeho obyvatele. (vj)

Poděkování 
za podporuNový školní rok a nový začátek: Respondeo stojí po boku rodin v nouzi

Začátek školního roku může být 
pro mnohé rodiny nejen radostnou 
událostí, ale také obdobím stresu 
a finanční zátěže. Organizace Re-
spondeo se snaží pomáhat rodinám  
s dětmi z Mnichova Hradiště, kte-
ré se ocitly v tíživé životní situaci, 
znovu se postavit na vlastní nohy. 
„Nerada to používám, ale pro vy-
světlení je to dokonalé: my lidem 
nerozdáváme ryby, my je učíme si 
ty ryby nachytat,“ říká vedoucí Pod-
pory rodin organizace Respondeo 
Irena Kešnerová. Zdůrazňuje, že 
cílem organizace není poskytovat 
okamžitou materiální pomoc, ale 
především učit rodiny, jak se znovu 
osamostatnit. 

Respondeo klientům pomáhá 
při vyřizování úředních záležitostí, 
hledání práce a bydlení, sestavování 
rodinného rozpočtu, výchově dětí, 
komunikaci s různými institucemi 
včetně školy a dokonce i v otáz-
kách každodenního života. Jedním  
z mnoha případů, se kterými se Re-
spondeo setkává, je příběh mladé 
svobodné matky, která byla propuš-

těna z porodnice, aniž by měla zajiš-
těné základní potřeby pro své dítě. 
„Nejprve se snažíme zjistit, jaká je 
skutečná situace rodiny a co jsou 
schopni zvládnout sami,“ vysvětluje 
Irena Kešnerová. Sociální pracovni-
ce, která dostane klienty na starost  
a navštěvuje je přímo u nich doma, 
se zaměřuje na aktivaci zdrojů  
v rodině a komunitě, čímž podporuje 
jejich integraci a nezávislost.

Podle Ireny Kešnerové je klí-
čové navázat s klientem vztah 
založený na důvěře. „Musí z naší 
strany cítit respekt. Musíme klienta 
respektovat takového, jaký je – ne-
chce být jako já, nechce mít auto, 
nechce jezdit na dovolenou, nechce 
pořád nějaké nové oblečení. Chce 
si žít, jak má rád – v nějaké svojí 
sociálně-kulturní bublině, kde je mu 
dobře a cítí se bezpečně. Přitom je 
ale nutné, aby především děti měly 
zajištěné vše, co potřebují,“ říká. 
Tento přístup pomáhá překonávat 
počáteční nedůvěru a odpor, který si 
klienti často přinášejí z předchozích 
setkání s institucemi.

Důraz na vzdělání a budoucnost 
dětí

Velkým tématem v rodinách 
je škola. „Děti často doma nemají 
dostatečně vyváženou stravu, proto 
se snažíme zajistit, aby měly škol-
ní obědy,“ vysvětluje Kešnerová. 
Organizace spolupracuje s krajem, 
nadacemi, dárci a dobrovolníky, aby 
pomohla rodinám pokrýt náklady na 
stravování, ale i školní pomůcky a 
učebnice, které jsou čím dál dražší.

Respondeo také pomáhá s 
přestupy dětí mezi školami, řeší 

problémy spojené se šikanou, za-
jišťuje diagnostické služby, pokud 
je to potřeba, a obecně podporuje 
vzdělávací a volnočasové aktivity, 
které rozšiřují obzory dětí a dávají 
jim šanci na lepší budoucnost. I přes 
složité podmínky se snaží ukázat 
rodičům a dětem, že vzdělání je dů-
ležitou součástí života, která může 
otevřít dětem nové možnosti, když si 
to budou přát.

Spolupráce s rodinou je samo-
zřejmě časově omezená. „Jsme tu 
pro rodiny maximálně rok, abychom 

je naučili samostatnosti a připravili 
na život bez naší podpory,“ říká Ire-
na Kešnerová a dodává: „Vždycky 
nás potěší, když se rodiny po nějaké 
době ozvou samy s žádostí o pomoc 
nebo radu.“ Je to důkaz, že vztahy, 
které organizace buduje, jsou zalo-
žené na vzájemné důvěře.

Začátek školního roku tak není 
jen o nástupu do školy, ale také o 
nových začátcích pro rodiny, které 
díky podpoře Respondea nacházejí 
novou cestu a naději do budoucna. 
Přístup, který učí samostatnosti, je 
dlouhodobým řešením, jež pomáhá 
rodinám nejen přežít, ale i žít důstoj-
ně a stát na vlastních nohách.

Veškeré služby a programy na 
podporu rodin v nouzi jsou zcela 
bezplatné díky podpoře Minister-
stva práce a sociálních věcí ČR a 
města Mnichovo Hradiště. V přípa-
dě potřeby je možné Respondeo 
kontaktovat: 606 069 094, rodina@
respondeo.cz.

Jolana Boháčková,
Respondeo
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Středočeský superpohár vyhrál na hřišti 
MSK tým Ligmetu Milín

Putovní pohár a zlaté medaile si  
z červencového Dne středočeského 
fotbalu v Mnichově Hradišti odvezli 
fotbalisté Ligmetu Milín. Před kame-
rami Sporty TV sice Milínští s Ra-
pidem Psáry prohrávali, ale dvěma 
brankami otočili průběh a zvítězili  
v premiérovém Superpoháru SKFS 
2:1.

Velmi vydařená akce se konala 
pod patronací hejtmanky Středo-
českého kraje Petry Peckové, která 
provedla i čestný výkop a spolu  
s předsedou SKFS Tomášem Neu-
mannem, členem výkonného výboru 
SKFS Ondřejem Knoblochem a dal-
šími hosty slavnostně otevřela nově 
zrekonstruovanou historickou tribu-
nu. Diváci také svým dobrovolným 
vstupným přispěli na charitativní 
akci částkou téměř 19 tisíc korun.

Před utkáním byla předána oce-
nění za zásluhy o středočeský fot-
bal, pro nejlepší rozhodčí, delegáty 
a střelce ve všech kategorií soutěží. 

O středočeský Superpohár se 
hrálo poprvé. Před zahájením zá-
pasu, v němž nastoupil Ligmet Milín 
jako vítěz krajského přeboru a Rapid 
Psáry, který vyhrál krajský pohár, 
vystoupil za doprovodu malých fot-
balistů s přednesem české státní 
hymny zpěvák Jakub Děkan. 

V úvodu zápasu přišly dobré 
šance na obou stranách, nájezd na 
brankáře nezakončil přesně milín-
ský Zákoucký, těsně mimo zamířil  
i psárský Studnička. Skóre se popr-
vé změnilo ve 38. minutě, kdy aktiv-
ně hrající Psáry dotáhly kontr k přes-
nému zakončení – Michael Azilinon 
poslal míč do sítě kolem brankáře 

Marka Štěcha. Favorité z Milína ale 
zvládli vyrovnat ještě do přestávky 
– ve 46. minutě srovnal Lukáš Rom.

Rozhodnutí přišlo po změně 
stran. V 60. minutě si Karel Soldát 
naběhl do volného prostoru do váp-
na, zpracoval si centr a přesně umís-
til míč do sítě. Střelec druhé branky 
mohl přidat definitivní rozhodnutí  
v 75. minutě, ale jeho hlavička se 
odrazila od břevna.

Utkání tak bylo dramatické až 
do závěrečného hvizdu, Milínští si 
ale k radosti početného kotle svých 
fanoušků už vítězství vzít nenechali. 
Kapitán Josef Obdržal tak mohl po-
zvednout nad hlavu prestižní pohár. 

„V zápase jsme prohrávali, ale 
hodně nám pomohl gól do šatny, byli 
jsme pak na koni a šli do druhé půle 
s čistší hlavou. Pak soupeři, myslím, 

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Káčovský pohár: ženy 
na Sychrově zlomily rekord
V sobotu 8. června se konal na 
Sychrově, jako již tradičně touto 
dobou, Káčovský pohár. V posled-
ních letech je zárukou krásného 
slunečného počasí, a ani letos tomu 
nebylo jinak. Celkem přijelo soutěžit 
24 družstev mužů a 18 družstev žen.

V kategorii mužů se začalo po-
měrně zostra, jelikož všichni chtěli 
na rychlé trati předvést ještě rychlej-
ší útoky, a možná i proto několik úto-
ků nedopadlo dle představ závod-
níků. Zlatou medaili si odvezli muži 
z Dubence za jedinou šestnáctku, 
a to 16,53 s. Na druhý stupínek se 
postavili muži z Třebnouševse za 
krásných 17,48 s. Těsně za nimi se 
umístili muži ze Dneboha s časem 
17,52 s. 

Naprosto excelentní byla děvča-
ta z Letohradu-Kunčic C, která hned 
prvním útokem v ženské kategorii 
posunula rekord dráhy na úžasných 
15,53 s (LP 15,33 s), a s tímto ča-
sem zůstala na zlaté příčce právem 
až do konce. Únava z dlouhého dne 
byla již odpoledne znát, a nejspíše  
i proto nebyly výsledky v kategorii 
žen takové, na které jsme zvyklí. 
Stříbrné medaile putovaly do Pšá-
nek, kde děvčata umí skvělé výkony, 
ale tentokrát se jim časomíra zasta-
vila v čase 18,02 s. Poslední cenný 
kov si jen o pár setin odvezla děv-
čata z Jeřic, která sestříkla v čase 
18,10 s.

Družstva domácích mužů i žen 
bohužel opět potvrdila pravidlo, 
že na domácí půdě se nevyhrává. 
Družstvo mužů obsadilo 17. příčku  
a družstvo žen 15. příčku. 

Součástí Káčovského poháru 
byla již tradičně volba Miss sym-
patie. Druhou vicemiss se stala 
Martina Červová z Hutě, první vice-
miss byla zvolena Kamila Babáková  
z Letohradu-Kunčic C a titul Miss 
sympatie získala Klára Roušalová  

z domácího Sychrova. Každá z děv-
čat po svém zvolení vylosovala jed-
noho ze závodníků z družstev mužů, 
a všech šest oceněných si odneslo 
hodnotné dary. 

V odpoledních hodinách pro-
běhla na sychrovském hřišti také 
okrsková soutěž. Svou reputaci na-
pravila, a se sedmnáctkovým časem 
obsadila první příčku v kategorii žen, 
děvčata z domácího Sychrova. Na 
druhém místě se umístila děvčata 
ze Lhotic. V kategorii mužů se na 
prvním místě umístil Dneboh, na 
místě druhém Sychrov a na místě 
třetím Mnichovo Hradiště. V dětské 
kategorii se na zlaté příčce umístily 
děti z Mnichova Hradiště. 

Příprava na soutěž zaměstnala 
nejen velké množství členů sboru, 
ale i našich kamarádů. Ráda bych 
jim touto cestou za celý SDH Sych-
rov poděkovala za pomoc a podporu 
při organizaci Káčovského poháru, 
okrskové soutěže a při přípravě zá-
zemí nejen pro závodící družstva, 
ale také pro diváky.

Štěpánka Volfová,
SDH Sychrov

Titul Miss Sympatie zůstal doma.

Senioři se vypraví na Kuks 
a do Babiččina údolí
Chcete s námi strávit začátek podzi-
mu a poznat další krásný kout naší 
země? Potom čtěte dál a podívejte 
se, jaký výlet jsme si pro vás připra-
vili na měsíc září.

Knihu Babička naší nejznámější 
spisovatelky Boženy Němcové jistě 
představovat nemusíme, objevila se 
ve čtenářském deníku nejednoho  
z nás. Navštívili jste už ale někdy 
místo, kde se děj knihy odehrává?

Vydejme se spolu do malebné-
ho údolí říčky Úpy, navštivme zámek 
Ratibořice a jeho krásné zahrady. 
Prohlédneme si venkovskou archi-
tekturu Starého bělidla a Rudrova 
mlýna.

V druhé části našeho výletu se 
podíváme do prostor hospitálu Kuks. 
Perla českého baroka nám představí 

mimo jiné jednu z nejstarších léká-
ren v Česku nebo proslulý soubor 
soch Matyáše Bernarda Brauna. 
A monumentální kostel Nejsvětější 
Trojice? To je místo, které si nemů-
žete nechat ujít.

Výlet se uskuteční v úterý 24. 
září. Cena za dopravu je 600 Kč za 
osobu. Odjezd z Hradiště je v 7 ho-
din od zdravotního střediska, v 7:05 
pak z Veselé. Na zájezd je nutné se 
předem přihlásit. Veškeré podrob-
nosti včetně katalogu výletů na celý 
rok 2024 najdete na webu www.se-
niorinejensobe.cz. Bližší informace 
poskytne také Pavel Svoboda na 
telefonu 702 051 284.

Klára Marešová

trochu docházely síly a podařilo se 
nám dát druhý gól. Bylo to velmi těž-
ké utkání, musím soupeře pochválit, 
nebylo to pro nás vůbec nic lehkého. 
Celá akce byla super, pro některé  
z nás to byl návrat před televizní 
kamery, jsme rádi, že jsme to znovu 
zažili. Pro ostatní kluky to bylo něco 
výjimečného. Přišla spousta lidí, 
doufám, že si to všichni užili a fotbal 
se jim líbil,“ zhodnotil po utkání Josef 
Obdržal.

Mezi slavícími z Milína byl i bý-
valý reprezentační útočník Václav 
Kadlec, kterého do hry nepustilo 
zranění zad. Převzal tak alespoň 
cenu pro nejlepšího střelce soutěže 
v minulé sezoně.

Ondřej Zlámal

Radost hráčů Ligmetu Milín s putovním pohárem Superpoháru SKFS.

Podzim je za okny, ale také láká na cesty!
Letní období je pro nás v Klubu čes-
kých turistů obdobím lehkého útlumu 
(neplatí tak pro seniory, kteří brázdí 
bližší i vzdálenější okolí Mnichova 
Hradiště i v období prázdnin). Nic-
méně je tu září, první školní měsíc, 
a pro nás i začátek dalšího výletního 
období, i když o dost kratšího, než je 
jarní sezóna. A co máme pro tento 
měsíc v plánu?

Hned první zářijový týden se 
naše seniorská sekce vydává na 
Náchodsko, kam vypravujeme 
autobus, abychom si prohlédli ná-
chodský zámek, poobědvali na Ji-
ráskově turistické chatě a prošli se 
k dělostřelecké pevnosti Dobrošov. 

První zářijový víkend je pak věnován 
rodinám s dětmi (ale i jednotlivcům), 
kteří se vydávají na přechod Krko-
noš, tentokrát z Žacléře na Sněžku. 
V Krkonoších strávíme dvě noci, na 
Rýchorské boudě a pak na boudě 
Jelence, a doplníme si tak naše 
putování po nejvyšších českých 
horách, protože za sebou již máme 
cestu z Harrachova na Snežku, tj. 
putování ze západních Krkonoš na 
nejvyšší vrchol České republiky. 
Držte nám palce, ať je nám počasí 
na naší cestě nakloněno. 

Aby nebylo těch přechodů málo, 
nabízí Petr Hladík na konec září ješ-
tě přechod Jizerských hor z Liberce 

do Hejnic, tentokrát v podobě jedno-
denního výletu. Petr má tuto oblast 
velmi rád, často nás do ní během 
svých výletů přivádí, proto se neboj-
te k němu v neděli 29. září přidat. 

Protože září uteče cobydup, 
možná jen malá ochutnávka říjnové 
nabídky. Před námi je totiž tradiční 
říjnový víkend s Lukášem Umáče-
ným – máme za ním již přechod 
Jizerských hor, Krušných hor, Čes-
kého středohoří…, ale kam to bude 
letos, si necháme jako překvapení. 
V říjnové nabídce nebude chybět ani 
možnost výletu do Prahy, ve kterém 
vás zavedu na svá oblíbená místa,  
a sice do Petřínských sadů a Kin-

ského parku. Nepůjde o nic vylo-
ženě náročného, naopak o velmi 
klidná místa s množstvím zeleně  
a s jedinečnými výhledy na Prahu – 
tedy pokud nám vyjde pěkné počasí. 

I když v nadpisu ke svému pří-
spěvku „vyhrožuji“ podzimem za 
okny, věřím, že nebudeme podzimní 
dění sledovat z tepla svých domovů, 
ale vydáme se cesty, během nichž 
budeme maximálně těžit z krás to-
hoto období. Třeba se na některé  
z nich potkáme i s vámi.

Markéta Tomášová
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

INZERCE

Finále Superpoháru SKFS předcházela státní hymna v podání Jakuba Děkana.
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Naším největším fanouškem je paní 
ředitelka, říkají muzikanti z Kapely GMH
Kapela GMH byla založena v roce 
2023, v roce kdy Gymnázium Mni-
chovo Hradiště slavilo 70. výročí 
svého založení. Pokud jste se účast-
nili loňské Sousedské slavnosti, 
mohli jste tuto ryze pánskou sestavu 
už slyšet na vlastní uši. Tvoří ji Luděk 
Maděra, Jáchym Řezáč, Pavel Char-
vát, Michal Kňourek, Petr Hroch, 
Tonda Přibík, Fanda Masopust, Miky 
Vávra, Pavel Hejn a Ondra Nikodem. 
Jaké byly okolnosti, za jakých kape-
la vznikla? Jakými změnami kapela 
prochází? A kde ji můžete slyšet hrát 
v nebližší době?

Jste z několika různých tříd, jak 
jste se dali dohromady?

Začalo to, když se slavilo 70. 
výročí Gymnázia Mnichovo Hradi-
ště a paní učitelka Bíglová potře-
bovala nějaká čísla do programu. 
Ještě předtím ale proběhl Erasmus 
do Německa, a nějakým způsobem 
tamní učitelky pochopily, že máme  
v hudební výchově jenom klavír  
a nemáme žádné kytary a rozhodly 
se, že nám je koupí. Koupily nám 
dvě a paní ředitelka z Bamberku řek-
la, že se přijede podívat na oslavy 
výročí školy, takže jsme měli pod-
mínku, že tam musíme něco zahrát. 
Paní Bíglová za námi potom přišla, 
aby nás dala nějak do hromady, vy-
bírala do kapely lidi, kteří hráli na ně-
jaký nástroj. A nás to bavilo, tak jsme 
se toho chytli a začali jsme do toho 
dávat víc úsilí. Postupně jsme přijali 
další kluky. Začínali jsme v pěti, teď 
je nás devět.

Měli jste k hudbě blízko i před za-
ložením kapely?

Měli. Všichni kromě Petra  
a Mikuláše jsme chodili do ZUŠky.  
A i když hrajeme na rozdílné ná-
stroje, všichni máme podobný styl  
a výběr hudby. Spojuje nás, že 
máme něco, co se líbí nám všem 
a máme společné písničky, které 
chceme hrát.

Jaký žánr hrajete?
Rock, punk, metal. Chceme 

začít hrát ska, naší výhodou je, že 
máme i dechovou sekci. Někdy si 
zahrajeme i folk.

Jak často se scházíte a zkoušíte?
Zkoušky často odpadávají,  

v průměruje to je ale jednou za tý-
den a půl. Zatím nám to takhle stačí.  
Zkoušky pravidelně jednou týdně by 
byly optimálnější. Největším problé-
mem je, že všichni děláme kromě 
hudby i jiné věci a minulý školní rok 
jsme měli odlišné rozvrhy. Těžce 
jsme hledali společný čas, občas 
jsme se omlouvali z hodin, abychom 
mohli zkoušet. Uvidíme, jak to vyjde 
tento školní rok, snad se budeme 
scházet pravidelněji.

Jste školní kapela, poskytuje ško-
la nějaké prostory pro zkoušení?

Půjčujeme si učebnu, občas 
nám nechají i sál. Zkoušíme vždycky 
tam, kde je zrovna místo. Ze začát-
ku jsme se snažili hrát akusticky, bez 
ozvučení, ale to nešlo. Nebyli jsme 
pořádně slyšet, a tak jsme si začali 
normálně brát mikrofony, reproduk-
tory, nazvučíme si jednu učebnu  
a tam potom zkoušíme.

Zvučíte si sami?
Je nás tady několik, kteří se 

věnujeme i technické stránce. Nikdo 
z nás to nedělá profesionálně, zvu-
číme třeba školní akce. Je to něco, 
co si zvládneme udělat sami, důle-
žité je, abychom si to sami postavili, 
ale pan učitel Vodvářka nám potom 
pomáhá ladit ve chvíli, kdy už jsme 

na stagi a nemůžeme být na dvou 
místech najednou. Je moc fajn, že 
nám pomáhá, protože on tomu určitě 
rozumí a pozná, když je něco moc, 
když je něco málo, něco není slyšet, 
takže nám potom může dát nějakou 
zpětnou vazbu, co jsme hráli špatně 
a tak. A je ochotný se s námi schá-
zet ve svém volném čase. Když řek-
neme, že máme v sobotu koncert, 
tak odpoví, že přijede, bude do toho 
kecat zvukaři a to je fajn. Je pro nás 
druhou půlkou manažera, tou první 
je paní Bíglová.

Několik členů již odmaturovalo  
a pokračuje na vysokou školu. 
Jak to vidíte s budoucností sku-
piny?

Plánujeme se nerozpadnout  
a dál zkoušet, uvidíme, jak to půjde. 
Třeba v září to ještě bude jedno-
duché, semestr začíná až v říjnu. 
Nejspíš budeme muset zkoušet  
o víkendech, ale na druhou stranu 
jsou studenti na vysoké škole víc 
flexibilní, teoreticky by to šlo i přes 
týden. Ještě úplně nevíme, jak bu-
deme situaci zvládat, rozhodně ji ale 
zvládnout chceme.

Plánujete do budoucna měnit ná-
zev kapely?

Rozhodně ne. Někteří nás nazý-
vají „gé-em-há“ nebo „dží-em-ejdž“, 
což se nám fakt nelíbí. Kapela GMH 
je vlastně už vybudované jméno. 
Název byl prvoplánový, ale chytlo 
se to, a když to funguje, není důvod 
to měnit. My s tím nemáme žádný 
problém a rádi reprezentujeme naši 
školu. Škola nás podporuje, a za to 
jsme rádi. Zároveň nás nijak nelimi-
tuje a ani nezasahuje do repertoáru, 
nedošlo k žádné cenzuře. V tomto 
ohledu je to v podstatě symbióza.

Na co jste opravdu hrdí?
Maturitní večírek a Pojizerský 

folklorní festival. Maturitní večírek 
kvůli moshpitu pod pódiem, i když 
podmínky nebyly nejlepší a neby-
li jsme všichni slyšet. Stejně nás 
tam všichni podporovali a úspěch 
to mělo. A festival, protože jsme 
měli plné náměstí. A kvalitou potom 
Hodkovice. Každé vystoupení zatím 
mělo něco do sebe, všechno mělo 
svoje. Zatím si pamatujeme každé 
jedno vystoupení, v tom je to dobré. 
Nikdy nenastala naprostá katastro-
fa. Někdy se povede zvuk, někdy se 
povedou lidi v publiku… Myslíme si, 
že kombinace obojího se povede na 
Sousedské slavnosti. Měl by to být 
vrchol kapely v téhle sestavě.

Kde vás do budoucna můžeme 
vidět vystupovat?

Budeme na Sousedské slav-
nosti a nedávno přišly další pozván-
ky. Snažíme se domluvit hospodu 
Zahrada, kde se snažíme najít volný 
termín. Na podzim bychom měli být 
na Hodkovických slavnostech, mi-
nulý rok jsme měli úspěch. Dost je 
toho v jednání, začíná to přibývat. 
Ještě jsme dostali nabídky na plesy, 
na boseňskou zábavu, na Valečov. 
Zatím bereme všechno, myslím, že 
se to brzo změní. Primárně ale jde 
o to, jak se sejdeme časově. Záro-
veň teď na sobě chceme zapracovat 
a rozšířit repertoár, abychom byli 
konkurenceschopní třeba právě 
na vesnických zábavách a akcích 
podobného typu. Chceme rozšířit 
žánry, přidat ploužáky, ať to nejsou 
všechno „vyřvávačky“.

Jaký je váš oblíbený interpret?
Máme hodně písniček od Di-

vokýho Billa, všichni bychom se asi 
shodli na Blink-182 nebo na Green 
Day. To teď úplně hrát nemůžeme, 
když chceme hrát vesnické zábavy. 
Potom se shodneme na Vypsaný 
Fixe, ale od nich jsme zatím nic ne-
hráli. Další z českých by byly určitě 
Tři sestry a Wohnout, celkově je nám 
nejbližší punk. A potom Kabát, ale ti 
jsou klasika, ty zná a hraje každý.

Kde byste si chtěli v budoucnu 
zahrát?

Na Valečově. To vypadá naděj-
ně. Když rozšíříme repertoár, mohli 
bychom tam třeba příští rok vystu-
povat. Naším cílem je odehrát celou 
večerní zábavu, plný set. Budeme 
hlavní kapela a vydržíme hrát celý 
večer.

Jakou písničku hrajete nejraději?
Pohoda. Myslíme, že cover Po-

hody hrajeme líp, než většina kapel. 
Zároveň má pro nás i sentimentál-
ní hodnotu, protože to byla jedna  
z prvních písniček, které jsme hráli  
v tomhle postavení a všem nám sed-
la, proto ji hrajeme dobře.

Co je pro vás úplně nejtěžší?
Sejít se a domluvit se na reper-

toáru. Taky nám nejde se shodnout 
na tom, aby všichni udělali domácí 
přípravu pořádně. Ne všichni tomu 
dávají tolik, kolik by měli. Občas bo-
jujeme s přeharmonizovaností, ale 
ve finále to vždycky klapne. Zkou-
šení je to náročné, ale je potřeba, 
abychom si potom mohli užívat hraní 
naostro.

Co je naopak úplně nejlehčí?
Vystoupit. Když už jsme na-

místě, máme všechno připravené 
a nazvučené, tak odehrát je potom 
už zábava. Nikdo z nás nestresuje, 
naopak se všichni těšíme. Tím, že 
nás je tolik, odpadává stres jed-
notlivcům. Vzájemně se i mentálně 
podporujeme a na stagi je to potom 
už jednoduché. Už se to dá zahrát, 
už to jde automaticky, už si to člo-
věk akorát užívá. Vždycky musí být 
trochu stresu, ale to je jasné. Hlavně 
už máme vyzkoušené, že ta dřina se 
potom vyplatí v tom, že to na kon-
certu dáme úplně skvěle. Repertoár, 
který teď máme, jsme už hráli po-
měrně dost, ten se teď trochu změní 
a až budeme mít nový, bude to zas 
o něco náročnější. Už by to chtělo 
změnu a nějakou novou výzvu.

Kdo jsou vaši skalní fanoušci?
Největším fanouškem je paní 

ředitelka. Protože jsme začínali 
tady na gymnáziu, ze začátku i teď 
na nás chodí naši spolužáci, což je 
dobré, protože vidíme někoho, koho 
známe, a definitivně to dělá dav.  
A když ostatní vidí ten dav, jdou se 
podívat, co se děje, a ta komunita se 
teď rozšiřuje i mimo školu.

Máte sociální sítě?
V plánu je Instagramový účet  

a webové stránky. Momentálně 
můžete kontaktovat někoho z nás, 
případně pana Vodvářku a paní Bí-
glovou. 

Co byste poradili někomu, kdo by 
si chtěl založit kapelu?

Když se potkají lidi, kteří si pro-
stě nesednou, jak osobnostně, tak 
hudebně, tak se ta kapela může 
snažit jakkoliv, ale nebude to znít 
tak, jak by mělo. Člověk musí něco 
umět, mít nápad, a musí chodit mezi 
lidi, kteří mají podobné zájmy. Tak-
že hlavní je se setkávat s těmi lidmi, 
kteří to vidí podobně. Je to o auten-
ticitě, nedá se to vyfabrikovat – ať už 
se jedná o spojení hudební nebo mi-
mohudební. Důležitá je přirozenost.

Co byste vzkázali fanouškům?
Chtěli bychom všem poděkovat 

za podporu a vzkázat, že se můžou 
těšit na další vystoupení a nový re-
pertoár, možná už i na naši originální 
tvorbu.

Klára Horáčková

V truhlářských dílničkách 
se vyráběl basketbálek

Díky finanční podpoře Města Mni-
chovo Hradiště jsme mohli na 
truhlářském kroužku opět připravit 
výrobek na prázdninové dílničky 
v muzeu. Tentokrát děti ve dvou 
termínech, v červenci a v srpnu, 
sestavovaly dřevěný basketbálek, 

který pomocí kolíčku na prádlo od-
paluje míček do koše. Vrtání, měření 
i šroubování se všem návštěvníkům 
dařilo na jedničku.

Petr Novák, 
Jednota bratrská

INZERCE

Doba léta, dlouhých dní, zkrátka 
období prázdnin a také táborů! Ano, 
ano, opět jsme byli v téměř nejsever-
nějším koutu Středočeského kraje, 
tábořili jsme na Ouči. 

Letošní rok nám počasí víc 
hrálo do karet a my mohli po dvou 
letech rozdělat pravý táborový oheň 
a opéct si voňavé buřty. Zároveň 
musíme přiznat, že naše stany a pří-
střešky opět prověřil silný déšť, vítr 
i bouřka. Všechno naštěstí zůstalo 
na svém místě a my mohli v táboření 
pokračovat. 

Ráno nás ze stanů volala kytara 
a táborový budíček, nechyběly roz-
cvičky, jedli jsme z ešusů, hráli jsme 
hry a různé soutěže, učili se morse-
ovku i uzly, ale bylo ještě něco? Na 
přihláškách bylo motto tábora „Země 
česká, domov můj!“ Hned v úvodu 
jsme vztyčili českou vlajku, učili jsme 
se českou hymnu a na mapu naší re-
publiky jsme kreslili zajímavá místa 
v okolí. Jenže jsme je nepopisovali, 
jen jsme je vždy zopakovali. Když si 
přijeli na závěr tábora rodiče pro své 
děti, podstoupili u mapy zkoušení: 
Kde je Mladá Boleslav? Kde Praha 
a Česká Lípa? A kde je Ouč? Ne-
jeden taťka i mamka si museli ještě 
prohlédnout lesní městečka a osady 

stavěné z mechu, kůry a šišek. To 
koukali, jak jsou jejich děti šikovné a 
vynalézavé! 

Nejlepší je, že se kluci i hol-
ky mohli učit úctě ke svému kraji i 
prakticky. Vedoucí domluvili malou 
brigádu na sbírání odpadků podél 
silnic. Dostali jsme dostatek reflex-
ních vest, gumových rukavic i pytlů 
na odpadky. Děti se činily, sbíraly, až 
mezi sebou i závodily, kdo posbírá 
víc nepořádku. Řekla bych, že vy-
hráli všichni a hlavně naše krajina!

Ještě jeden úkol jsme měli před 
sebou. Naše tábořiště navštívil sta-
rosta města Mnichovo Hradiště, pan 
Plíhal. Odpověděl nám na otázky, 
jak má rád Vánoce, jak se dostal ke 
své profesi, i to, jestli pochází z toho-
to kraje. Pak přišly na řadu otázky od 
kluků a holek. A že jich bylo. Z těchto 
vět už vám je zřejmě jasné, že jsme 
vyzpovídali pana starostu, abychom 
ho v dřevěné podobě umístili na náš 
betlém. Snad se nám bude práce 
dařit a bude s figurkou spokojený 
pan starosta, návštěvníci vánočního 
jarmarku a tím pádem i my.

Dana Nováková, 
Jednota bratrská

Na táboře Jednoty bratrské 
se děti dozvídaly o ČR
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KALENDÁR AKCÍˇ

11. ZÁŘÍ, 19:00 NÁMI TO KONČÍ

12. ZÁŘÍ, 19:00 MORD

KINO

14. ZÁŘÍ, 10:00, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ A OKOLÍ
SOUSEDSKÁ SLAVNOST MNICHOVO HRADIŠTĚ

20. ZÁŘÍ, 12:00, LETIŠTĚ MNICHOVO HRADIŠTĚ
DĚTSKÝ DEN NATO

11. ZÁŘÍ, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ PRÁZDNINY S BROUČKEM

6. ZÁŘÍ, 20:00 DEADPOOL & WOLVERINE 

7. ZÁŘÍ, 20:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

5. ZÁŘÍ, 19:00 VLNY

4. ZÁŘÍ, 19:00 LEONARDO – NEJSLAVNĚJŠÍ DÍLA

1. ZÁŘÍ, 15:00 JÁ, PADOUCH 4

2. ZÁŘÍ, 15:00, MÍROVÁ ULICE
PŘEDSTAVENÍ KROUŽKŮ
9. ZÁŘÍ, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ZAČÁTEK PRAVIDELNÉHO PROGRAMU RODINNÉHO CENTRA8. ZÁŘÍ, 15:00 V HLAVĚ 2

10. ZÁŘÍ, 19:00
TECHTLE MECHTLE REVUE: ALL INCLUSIVE BIBIONE

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Pavlišta
Při sestavování rodokmenu svého 
rodu Švermů jsem začal sestavovat i 
rodokmen babičky Marie Studničné, 
rodem Pavlištové. Zjistil jsem, že jde 
o velký rod, který se utvořil z jedné 
rodiny (deset dětí) Pavlištů ve Vese-
lé Na návsi čp. 28 a který si zaslouží 
samostatný ucelený rodokmen. 

Předek František Pavlišta po-
cházel z Odolenovic čp. 16 (mezi 
Turnovem a Hodkovicemi nad Mo-
helkou). Původ rodu je asi z podhůří 
Orlických hor a Krkonoš. František 
se do Veselé přiženil 25. září 1884. 
Měli 12 dětí – sedm kluků (dva ze-
mřeli) a pět děvčat (jedno zemřelo 
osmidenní, a tři ve věku přes 20 let 
na souchotiny). Další generace, kte-
rá nás zajímá, měla 10 dětí – šest 
hochů (dva zemřeli – jeden na psot-
ník a druhý na rychlé souchotiny) a 
čtyři dívky (všechny se dožily dospě-
losti). 

Tato generace byla velmi vitální. 
Na statku doma zůstala jen Růžena 
Pavlištová, provd. Vítková, ostatní 
se museli přiženit do jiných stavení. 
Chlapci dostali přiměřené vzdělání 
a děvčata ke vzdělání věno. Oni a 
jejich potomci měli v té době špič-
ková zaměstnání. Bohužel ve všech 
větvích, a i u potomků se začaly ro-
dit jen dívky. Rod vymírá po „meči“. 
Poslední Pavlišta, Petr, zemřel 25. 
listopadu 2023.

Jsem si vědom, že jsem nese-
hnal všechny představitele rodů a 
jejich data. Do roku 1890 se dala 
sehnat data z matrik narození, odda-
vek a úmrtí. Od tohoto data do sou-
časnosti jsem se musel spolehnout 
jen na údaje od žijících potomků. 
Někteří předali rozsáhlé podklady 
i fotografické, jiní jen strohé údaje, 
nebo jsem nic nesehnal.

Velký dík patří Petru Pavlištovi, 
poslednímu Pavlištovi z celého rodu, 
který dodal data, fota a navštívil 
hřbitovy a žijící potomky v dalekém 
okolí, z potomků Václava a Josefa 
Pavlišty.

Původ příjmení

Příjmení vzniklo od křestního 
jména Pavel, německy Paul. V prů-
běhu staletí se v křestních matrikách 
psalo střídavě, asi podle národnosti 
faráře, Paulištovi nebo Pavlištovi. Co 
se napsalo do matriky narození, to 
se muselo používat. V křestním lis-
tě mé babičky (1886) je ještě psáno 
u. S růstem národního obrození od 
18. a hlavně koncem 19. století se 
začala německá příjmení přepiso-
vat nebo překládat podle českého 
pravopisu a od 20. století, po vzniku 
republiky, byla změna prováděna 
úřední cestou.

Počet Pavlištů v republice 

V roce 2016 bylo v celé republi-
ce 205 mužů a 222 žen s příjmením 
Pavlišta. Největší hustota Pavlištů 
je mimo Prahu (21 mužů, 29 žen) v 
Rychnově nad Kněžnou (29 mužů, 
28 žen) a v Chrudimi (19 mužů, 19 
žen). Větší výskyt je také na Turnov-
sku, Liberecku a Královéhradecku. V 
ORP Mnichovo Hradiště uvádí sta-
tistiky z roku 2016 jen jednoho muže 
a tři ženy, na Mladoboleslavsku pak 
čtyři muže a pět žen.

Vratislav Šverma, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

12. ZÁŘÍ, 19:00
VALČÍK NA ROZLOUČENOU, ANEB KDO S KOHO!

10. ZÁŘÍ, 17:30, DŮM LUDMILA (NA NÁVSI 229, VESELÁ)
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

NÁRUČ

OSTATNÍ

DIVADLO

OD 11. ZÁŘÍ, NÁBYTEK HONZA (VÍTA NEJEDLÉHO 1299)
VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ A GRAFIKY MARTINY BACHOVÉ
11. A 25. ZÁŘÍ, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

13. ZÁŘÍ, 20:00 VLNY

10. ZÁŘÍ, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ

9. ZÁŘÍ, 17:00, KOMUNITNÍ CENTRUM MÍROVÁ
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

Nositelé jména Pavlišta
ANNA PAVLIŠTOVÁ, ROZ. KREJBICHOVÁ (1851–1941)
Moje prababička, která se dožila 83 let a porodila deset dětí. Žila ve Veselé 
u rybníka v čp. 28. Jako dítě si ji pamatuji jako klidnou, milou a usměvavou 
babičku. Za manžela měla řezníka Josefa Pavlištu (1851–1916), spolu měli 
deset dětí.

VÁCLAV PAVLIŠTA (1877–1949)
Po ukončení obecné školy ve Veselé a měšťanky v Mnichově Hradišti 

absolvoval učitelský ústav v Jičíně. Učit začal v Bosni a od roku 1905 učil 
na měšťanské škole v Mnichově Hradišti. Vzal si učitelku Boženu Nejedlou 
(1880–1965, jejíž strýc byl pozdější ministr školství Zdeněk Nejedlý) z Mni-
chova Hradiště, Smetanovy ulice čp. 417, kam se nastěhoval.

V okresním městě Mnichově Hradišti byl předseda národní demokracie 
a předseda okresního vzdělávacího sboru. Byl referentem místního zastu-
pitelstva ve stavebním, školském a komunikačním odboru a dlouholetým 
předsedou krajinské jednoty učitelského spolku. Chvíli byl i starostou Mni-
chova Hradiště.

Od 1. dubna 1927 byl jmenován okresním školním inspektorem  
v Brandýse nad Labem. V obecní kronice obce Čelákovice je záznam, jak 
zde otevíral 3. září 1933 novou měšťanskou školu, mateřskou školku a živ-
nostenskou školu, postavenou v rekordním čase – mezi koupí pozemků  
a otevřením školy uběhlo jen osm měsíců. 

Je zapsán v Albu reprezentantů všech oborů veřejného života česko-
slovenského z roku 1927 od profesora Františka Sekaniny.

S Boženkou měli dvě dcery, obě učitelky, Martu a Marii.

19. ZÁŘÍ, 19:00 DEADPOOL & WOLVERINE 

20. ZÁŘÍ, 20:00 BEETLEJUICE BEETLEJUICE

18. ZÁŘÍ, 19:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

14. ZÁŘÍ, 20:00 ZAHRADNÍKŮV ROK

15. ZÁŘÍ, 15:00 GARFIELD VE FILMU

21. ZÁŘÍ, 20:00 VLNY

26. ZÁŘÍ, 19:00 AŽ NA VĚKY

27. ZÁŘÍ, 20:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

25. ZÁŘÍ, 19:00 KONEC SVĚTA

22. ZÁŘÍ, 15:00 JÁ, PADOUCH 4

25. ZÁŘÍ, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ DJANGO

28. ZÁŘÍ, 20:00 JANŽURKA

29. ZÁŘÍ, 15:00 V HLAVĚ 2

14. ZÁŘÍ, OD 10:00, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
SOUSEDSKÉ SETKÁNÍ
17. ZÁŘÍ, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NÁSTUP DO ŠKOLKY
20. ZÁŘÍ, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NA SLOVÍČKO S DULOU
24. ZÁŘÍ, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ZDRAVÉ OBOUVÁNÍ

18. ZÁŘÍ, 19:00
HŘBITOVNÍ AKTOVKY

ING. RUDOLF PAVLIŠTA (1920–1986)
Rudolf sportoval a dobře se učil. Rodiče ho dali na studia a začátkem 

války byl na Vysokém učení technickém v Praze. Když Němci zavřeli vyso-
ké školy, různě se protloukal. Koncem války byl stále častěji s Miloslavou 
Kolocovou, kterou si vzal na konci války 7. ledna 1945 v bakovském kostele. 
Bydlela v Bakově v Nerudově ulici čp. 433. Bylo dost sněhu, a tak se svatba 
odjezdila na selských saních. Miloslava se narodila v Bratislavě, protože její 
otec, rotmistr polního letectva Miloslav Koloc, tam služebně pobýval. Poz-
ději byl převelen do Prostějova. Vyučoval nové piloty. Pak došlo k rodinné 
tragédii. Proti jeho názoru musel rozkazem učit protěžovaného neschop-
ného vojáka, který náhle strhl řízení do vedle letícího letadla, a došlo ke 
smrtelné nehodě. Od té doby žila matka s dcerou v Bakově. Nové rodině se 
16. července 1945 narodila dcera Miloslava. Jak se otevřely vysoké školy, 
nastoupil Rudolf na dokončení studia na ČVUT Praha. Studium strojního in-
ženýrství ukončil 8. listopadu 1947 druhou státní zkouškou. Byl ženatý, měl 
dvouletou dceru a byl pracovně přeřazen do zdevastovaného sklářského 
průmyslu v pohraničí v Teplicích. Dostal za úkol zprovoznit a rekonstruovat 
sklárnu u Teplic a později, když se osvědčil, celý komplex skláren. Do rodi-
ny se 24. října 1953 narodil v Teplicích další člen, syn Rudolf, v pořadí třetí. 

Vzhledem k organizačním a pracovním zkušenostem byl Ing. Rudolf 
Pavlišta určen jako vedoucí pracovní skupiny, která odletěla v letech 1960–
1961 na Kubu, aby zde pomohla řešit nově budovaný sklářský průmysl. Na 
podobnou misi odešel ještě v roce 1964 (na tři měsíce). Bylo to v rušné 
době, kdy se Američané z Kuby stahovali.

Nepracoval jen od stolu, ale pohyboval se přímo v pracovních par-
tách při řešení problémů s výstavbou. Proto na zásah dělníků, i když nebyl  
v KSČ, byl navržen na Řád práce za rozvoj a výstavbu sklářského průmy-
slu, který obdržel 30. dubna 1959 na Hradě od prezidenta Antonína Zápo-
tockého. K Řádu dostal za odměnu nově vyráběný motocykl JAWA 500, 
který měla v té době jedině policie. Na motorce často navštěvoval Bakov.  
S rodinou bydlel v Teplicích.

Mnoho práce, mnoho stresů nikdy nepřidá na zdraví. Srdíčko začalo 
protestovat a začalo být unavené. V IKEMu v Praze začali uvažovat, že 
jediná pomoc by byl bypass, který se u nás ještě neprováděl. Naši odbor-
níci ale byli již vyškoleni v cizině. Ing. Pavlišta souhlasil, aby mu byl jako 
prvnímu proveden u nás bypass. Operace se povedla a Rudolf byl jak zno-
vuzrozený. Proběhla rychlá rekonvalescence. Bohužel, v jedné konzervě s 
krví použité při operaci byl virus žloutenky B. Rudolfova játra byla infikována 
nevyléčitelnou formou žloutenky. Zbylo mu jen několik let života. Zemřel  
v nemocnici v Praze 13. října 1996 v 66 letech.

Tři generace rodu Pavlištů, všichni jména Rudolf. S osudy dalších Pavlištů se můžete seznámit na www.rodokmenymh.cz

MUZEUM
12. ZÁŘÍ, 17:00, 2. PATRO ZÁMKU MNICHOVO HRADIŠTĚ
VERNISÁŽ VÝSTAVY JOSEFA BAVORA 

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
2. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 16:30 (15:00 AŽ 16:30 PŘEDSTAVENÍ KROUŽKŮ)
KROUŽKOBRANÍ ANEB DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ KDM

OD 13. ZÁŘÍ DO 31. ŘÍJNA, 2. PATRO ZÁMKU MNICHOVO HRADIŠTĚ
VÝSTAVA JOSEFA BAVORA – OBRAZY: SPIRÁLA ŽIVOTA

10. ZÁŘÍ, 17:00 AŽ 19:00
KERAMICKÁ DÍLNA PRO VEŘEJNOST
17. ZÁŘÍ, 17:15 AŽ 21:15
VEČER S DUNGEONS & DRAGONS
18. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:35, PŘIHLÁŠKY DO 13. ZÁŘÍ
155 MINUT PRO ŽIVOT (KURZ PRVNÍ POMOCI DĚTEM)
21. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 13:00, PŘIHLÁŠKY DO 19. ZÁŘÍ
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
23. A 30. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
24. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
25. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA 2 (STŘEDA)
26. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK

26. ZÁŘÍ, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

27. ZÁŘÍ, 8:30 AŽ 11:30
MINIŠKOLKA 3 (PÁTEK)
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Při státní silnici za mnichovohradišť-
ským nádražím vznikla mimo jiné 
továrna Bratři Glancové – továrna 
na vozy a zpracování dřeva. Během 
první světové války se zde vyráběly 
vozy pro rakousko-uherskou armá-
du. 

Součástí postupně budovaného 
areálu byla i administrativní budo-
va čp. 597, oficiálně zkolaudovaná  
v březnu 1922. V té době zde pra-
covalo průměrně 70 dělníků. Dne 
25. listopadu 1923 vypukl ve firmě 
rozsáhlý požár, který způsobil škodu 
cca 600 tisíc Kč. Likvidaci požáru 
komplikoval nedostatek vody na 
hašení. 

V roce 1924 v továrně pracova-
lo na 80 dělníků, avšak pro hospo-
dářské potíže byla firma k 17. pro-
sinci 1924 nucena zastavit provoz  

Víte, co byla Glancovka a kde stávala? 

do 30. září 2024

Nezapomínejte se pravidelně objednávat na preventivní
prohlídky! Sledujte v naší mobilní aplikaci Karta mého srdce,
kdy a u kterého lékaře máte nárok na preventivní prohlídku. 

REGISTRACE ONLINE!

Podpora péče o duševní zdraví 

Očkování - pásový opar

Korekční laserová operace očí 

Nitrooční operace 

Dentální hygiena - dospělí

Podpora nutričního poradenství 

Moderní diagnostické a léčebné metody 

Nízkobílkovinová dieta a další
vzácné metabolické poruchy 

4 000 Kč

4 000 Kč

4 000 Kč

2 000 Kč

400 Kč

2 000 Kč

2 000 Kč

10 000 Kč

Dentální hygiena - děti 700 Kč

PŘIDEJTE SE K MOJÍ

ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNĚ

www.zpskoda.cz

INZERCE

Muzeum hostí výstavu 
malíře Josefa Bavora

Ano i ne. Pro mě by to znamenalo, aby ve městě pulzoval život, minimálně na 
náměstí, když už se nám to náměstí proměnilo. V posledních letech tomu je 
spíše naopak, a to je veliká škoda. Vypadá to, že není důvod. Jenom slyším 
„tady nic už není“, myšleny jsou hlavně obchody nebo služby, „proč jinak taky 
jít do města“. Ano je to tak, zavíráme tu jeden po druhém, a tak mě v této 
souvislosti napadá otázka, jaká je a byla role města v oblasti podpory malých 
živnostníků? Nestálo by za to se o ně více zajímat a pokusit se třeba jen 
malou měrou jim pomoci, protože jsou to primárně oni, kvůli kterým do města 
půjdeme...

Dagmar Motlová

Od 12. září do 31. října bude výstav-
ní sál městského muzea patřit PhDr. 
Josefu Bavorovi (*1944), rodákovi 
ze Lhotic u Mnichova Hradiště a vě-
hlasnému anotomickému malíři.

Výstava představí volnou tvorbu 
autora, jenž se půl století v Ústavu 
anatomie Lékařské fakulty UK za-

býval vědeckými ilustracemi. Půjde 
především o abstrakce. Slavnostní 
zahájení proběhne ve čtvrtek 12. 
září 2024 od 17 hodin, následně 
bude výstava přístupná od úterý do 
neděle od 9 do 16 hodin během září,  
a od úterý do neděle od 9 do 15 ho-
din během října. (wes)

a veškeré dělnictvo propustit. Labutí 
písní pak bylo v letech 1926–1928 

působení firmy Mnichovohradišťská 
továrna na vozy, s  r. o., která se po 

KOMENTÁŘE A NÁZORY

Žijeme, Hradiště? 

KOMENTÁŘE A NÁZORY

dobu své existence potýkala rovněž 
s nedostatkem práce. (red)

Pohled na bývalou Glancovku (vlevo) a Kopalovu sklárnu (vpravo). V pozadí vlevo je vidět kolonie sklářských domků ČB.
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INZERCE

Máte zájem o umístění inzertního 
materiálu v městském zpravodaji  
a chcete tak oslovit všechny mnicho-
vohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum 
Mnichovo Hradiště, které inzerci 
zasmluvňuje a podklady následně 
předává redakci (kontaktní osoba: 
Tomáš Hejdrych, tomas.hejdrych@
klubmh.cz, 326 772 464). Ceník 
inzerce naleznete na webu města  
v sekci Kamelot.
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Svatoanenská pouť a setkání 
dvou světů v ulici V Lípách
Díky Římskokatolické farnosti Mni-
chovo Hradiště pokračuje i dnes 
310 let stará tradice Svatojakubsko-
-anenské pouti, na kterou může být 
naše město hrdé. Pouť s procesím 
k sousoší sv. Anny z roku 1714, 
patronky města Mnichovo Hradiště, 
končí již od roku 1724 v barokní kapli 
sv. Anny, která byla téhož roku do-
končena a od té doby byla dějištěm 
poutních bohoslužeb.

Procesí se letos opět účastnili 
také členové zdejší Sdružené obce 
baráčníků Mnichovo Hradiště zalo-
žené roku 1896, Folklórního soubo-
ru Furiant z Malé Bělé u Bakova nad 
Jizerou a muzikanti z Liberce, kteří 
svými dechovými nástroji, včetně 
kostelních varhan, vytvořili dechbe-
roucí atmosféru a doslova povzná-
šející okamžik!

Hudbu v kostele sv. Jakuba Vět-
šího i letos komponoval originálně 
pro tuto příležitost turnovský rodák 
varhaník, klavírista a hudební skla-
datel Petr Tomeš a zároveň připravil 
i doprovod pro písně do procesí.

Karel Hubač,
Muzeum města Mn. Hradiště

Svatojakubskoanenskou pouť zachytil objektivem Karel Hubač.


